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Diari Oficial 

del 

Consell General 

Núm. 14/2010 - 59 pàgines 

Sessió ordinària del dia 29 de setembre del 2010 

 

El dia 29 de setembre del 2010, dimecres, es reuneix 

a la Casa de la Vall el M. I. Consell General, en 

sessió ordinària convocada d'acord amb allò que 

estableix el Reglament de l'Assemblea i amb l'ordre 

del dia que figura en el Butlletí del Consell General 

núm. 52/2010, que és el següent: 

1. Elecció d'un membre de la Comissió 

Permanent. 

2. Preguntes al Govern amb resposta oral, (segons 

llistat annex). 

Un cop oberta la sessió, sota la presidència dels  

M. I. Srs. Josep Dallerès Codina i Esteve López 

Montanya, Síndic General i Subsíndic General, 

respectivament, s'ha procedit a comprovar la 

presència dels membres, que ha quedat registrada 

d'acord amb la relació següent: 

M. I. Sra. Olga Adellach Coma 

M. I. Sr. Franz Armengol Avellana 

M. I. Sr. Daniel Armengol Bosch 

M. I. Sra. Roser Bastida Areny 

M. I. Sr. Carles Blasi Vidal 

M. I. Sr. Josep M. Bringué Millat 

M. I. Sr. Jordi Cadena Bons 

M. I. Sr. Joan Cartes Ivern 

M. I. Sr. Josep Dallerès Codina 

M. I. Sra. Anna Dolsa Montanya 

M. I. Sr. Carles Enseñat Reig 

M. I. Sr. Albert Font Massip 

M. I. Sr. Joan Gabriel Estany 

M. I. Sra. Montserrat Gil Torné 

M. I. Sra. Rosa Gili Casals 

M. I. Sr. Esteve López Montanya 

M. I. Sra. Celina Mandicó García 

M. I. Sra. Conxita Mora Jordana 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet 

M. I. Sra. M. Pilar Riba Font 

M. I. Sr. Francesc Rodríguez Rossa 

M. I. Sra. Bibiana Rossa Torres 

M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas 

M. I. Sr. Jaume Serra Serra 

M. I. Sr. Joan Torres Puig 

El M. I. Sr. Síndic ha excusat l’absència dels M. I. 

Srs. Mariona González Reolit, Ladislau Baró Solà i 

Jordi Font Mariné. 

També hi és present el M. I. Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany, Cap de Govern, acompanyat dels M. I. Srs. 

Pere López Agràs, Ministre d’Economia i Finances; 

Xavier Espot Miró, Ministre d’Afers Exteriors i 

Relacions Institucionals; Vicenç Alay Ferrer, Ministre 

Medi Ambient, Agricultura i Patrimoni Natural; 

Susanna Vela Palomares, Ministra d’Educació i 

Cultura; Gerard Bàrcia Duedra, Ministre 

d’Ordenament Territorial, Víctor Naudi Zamora, 

Ministre d’Interior, Sílvia Eloisa Bonet, Ministra de 

Salut, Benestar i Treball, i Claudi Benet Mas, Ministre 

de Turisme, Comerç i Indústria. 

Assisteix també a la sessió el Sr. Valentí Martí 

Castanyer, secretari general del Consell General. 

(La M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, secretària de la 

Sindicatura, llegeix l'ordre del dia) 

(Són les 16.00h) 
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El Sr. síndic general: 

Passem al punt número 1. 

1. Elecció d'un membre de la Comissió 

Permanent. 

S’ha formulat una única candidatura que va ser 

proclamada ahir per la Sindicatura i s’ha publicat en 

el Butlletí número 54/2010 del 28 de setembre. 

Sra. Secretària de torn, podeu llegir la candidatura si 

us plau? 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí. M. I. Sr. Carles Enseñat Reig. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies. 

No havent-se presentat objeccions a la mateixa 

proposo l’elecció de la candidatura per unanimitat. 

Doncs, queda elegit per unanimitat. 

Passem, acte seguit, al punt número 2 de l’ordre del 

dia amb les preguntes al Govern amb resposta oral, 

segons el llistat que s’acaba de distribuir. 

Abans de passar a les respostes del Govern informo 

que s’han presentat quatre preguntes amb caràcter 

urgent, admeses a tràmit ahir per la Sindicatura i que 

figuren en el primer lloc del llistat. 

I acte seguit, doncs, procedirem a la primera 

pregunta. 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. 

Roser Bastida Areny, consellera general 

del Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 28 de setembre del 2010, 

relativa al comiat de la directora artística 

del Cor Nacional dels Petits Cantors 

d'Andorra. 

Fou registrada amb el número 953 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 54/2010 del 28 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Roser Bastida. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Roser Bastida: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Cor dels Petits Cantors d’Andorra va ser creat per 

l’Hble. Comú d’Encamp l’any 1991. El primer 

Govern d’Andorra, entenent post constitucional 

l’any 1993, va acceptar la demanda del Comú per fer 

seva la continuació del Cor, li va donar la categoria i 

el nom de Cor Nacional dels Petits Cantors 

d’Andorra, amb els seus Estatuts i el seu Consorci. 

Tots aquests vint anys el Cor ha estat dirigit, molt 

més que en la faceta únicament musical, per la Sra. 

Catherine Metayer. Ella ha donat la formació 

musical i cantora a totes les generacions de nens i 

nois que hi han passat sense oblidar la important 

formació humana que han rebut. 

El Cor Nacional ha actuat a les Nacions Unides, 

després de l’admissió d’Andorra, a la Unesco de 

París, a Estrasburg, a les Exposicions Universals de 

Lisboa, Hannover i Saragossa, i a moltes ciutats, viles 

i pobles d’Espanya, de França, de Portugal, de Suïssa, 

de Bèlgica, d’Itàlia i un llarg etcètera. 

La llista de concerts, misses, funerals de personalitats 

i concerts particulars a Andorra és també 

llarguíssima, actuacions oficials que sovint han 

realitzat acompanyant també l’Orquestra Nacional 

de Cambra d’Andorra. 

L’acomiadament fulminant de la directora i ànima 

del Cor ha sorprès tothom. 

En aquest sentit, ens podria informar la ministra 

d’Educació i Cultura, com a presidenta del Consell 

Rector del Consorci del Cor Nacional dels Petits 

Cantors d’Andorra, del motiu invocat per resoldre la 

relació professional amb la Sra. Catherine Metayer i 

acomiadar-la sense preavís ni compensació 

econòmica? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Respon pel Govern la Sra. ministra. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Susanna Vela: 

Gràcies Sr. síndic. 

En la reunió del Consell rector del Consorci del Cor 

Nacional dels Petits Cantors d’Andorra, celebrada el 

passat 24 de setembre, es pren l’acord de prescindir 

dels serveis professionals de la Sra. Metayer per 

haver comès una falta molt greu tipificada a l’article 

104 del Codi de relacions laborals i s’encomana a la 

presidenta del Consell rector que li notifiqui aquesta 

decisió, cosa que vaig fer el passat dilluns al matí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Per la rèplica, Sra. Bastida teniu la paraula. 



Sessió ordinària del dia 29 de setembre del 2010 Núm. 14/2010 Diari Oficial del Consell General 

3 

La Sra. Roser Bastida:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Agraeixo la concreció de la seva resposta, però 

convindrà amb nosaltres que els darrers 

esdeveniments i molt especialment aquest comiat 

fulminant de la directora artística del Cor Nacional 

dels Petits Cantors ens preocupa i preocupa a moltes 

persones més, i així també ens ho han fet saber. 

Com molt bé són coneixedors el Cor Nacional té a la 

nostra societat andorrana un reconeixement i un 

prestigi per la qualitat musical assolida al llarg dels 

anys i això gràcies al treball de les persones i entitats 

que n’han estat les impulsores, li han donat suport i 

l’han empès a tirar endavant. 

El Cor Nacional, des de la seva creació a l’any 1991, 

més enllà de ser un referent de música i de cant al 

nostre país, ha sabut traspassar fronteres, 

internacionalitzar-se i cada promoció d’aquella 

cinquantena de nens i nois, ha esdevingut juntament 

amb els seus formadors i directors els ambaixadors 

del Principat d’Andorra en nombrosos països 

actuant, com s’ha dit, fins i tot a la Seu de les 

Nacions Unides en motiu, entre altres, del cinquantè 

aniversari de la seva fundació. 

Són ja molts els cantors que al llarg d’aquests prop de 

vint anys han passat pel Cor i, creguin que quan 

parles amb molts d’ells denotes que se l’estimen 

aquest Cor i se senten orgullosos d’haver-ne format 

part. Aquest sentiment de pertinença no és més que 

el missatge integrador que han rebut i que traspassa 

les diferències culturals, socials, lingüístiques la qual 

cosa és importantíssima en una societat mestissa com 

la nostra. 

Sense voler emetre judicis de cap tipus, vist el treball 

efectuat i el bons resultats assolits durant aquests 

vint anys o prop de vint anys pel Cor Nacional dels 

Petits Cantors d’Andorra en qualsevol cas i 

independentment de l’acció última i final pensem 

que hauria estat preferible que el Consell rector del 

Consorci hagués escoltat la mateixa directora 

artística abans de prendre una decisió com la que 

comentem i que pot posar en perill la continuïtat del 

mateix Cor. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Per la dúplica, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, per tots aquests motius que vostè ha 

esgrimit molt bé i que, per tant, jo m’estalviaré el 

Consell rector va acordar també donar-li 

l’oportunitat de poder pactar una sortida diferent a 

la que finalment s’ha tingut que fer, eh? Per tots 

aquests mateixos motius que vostè ha esgrimit i els 

quals només puc compartir com a membre del 

Consorci del Consell rector. 

La Sra. Catherine Metayer coneix perfectament els 

motius de la decisió. Va tenir l’oportunitat de poder-

se defensar i així ho va fer, i així evidentment el 

Consell rector ho va tenir en compte i, per tant, ho 

va recollir a l’hora de valorar i de prendre la decisió 

que finalment es va prendre. 

Pel que diu de la continuïtat... Doncs, la continuïtat 

continua, és a dir, el que volem fer és millorar i 

volem treballar per a què aquest Cor realment sigui 

un cor nacional que pugui representar al nostre país, 

que aquests infants rebin formació vocal, rebin 

formació musical de la millor manera i això 

continuarà i serà així. De moment hem de fer un 

termini de traspàs amb tres persones de reconegut 

prestigi que treballen amb ells per preparar 

evidentment els concerts que estaven programats 

fins a finals d’any i, estic convençuda que a partir de 

principis d’any contarem amb una directora o amb 

un director artístic pel Cor Nacional dels Petits 

Cantors. 

Només vull que sàpiguen, és a dir, que la voluntat 

del Consorci és la de lluitar per un cor i assegurar la 

seva continuïtat. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Passem a l’apartat de les repreguntes.  

Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

Ens diu que la directora ha tingut l’oportunitat de 

pactar una sortida diferent i que ella coneix els 

motius i les oportunitats que se li han donat per 

poder-se defensar, però entendrà que per molt que 

ho conegui ella i que ho coneguin els propis 

components del Consell rector del Consorci el que sí 

que a nosaltres ens agradaria saber des del nostre 

grup parlamentari, primer si la directora artística ha 

estat rebuda i escoltada per poder exposar i defensar-

se dels fets pels quals se l’acusa segons l’acta o la 

reunió del Consell rector que diu que va tenir lloc el 

24 de setembre passat. 



Sessió ordinària del dia 29 de setembre del 2010 Núm. 14/2010 Diari Oficial del Consell General 

4 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Per la resposta, la Sra. ministra. 

La Sra. Susanna Vela:  

Doncs, se l’ha rebut i se l’ha escoltat quan ha sigut, 

així, necessari. És a dir, el Consorci va determinar, 

davant dels fets que havien ocorregut, que la millor 

manera que tenia per defensar a la persona era 

posar-ho per escrit, i així ho va fer, així se li va 

transmetre i així la Sra. Catherine Metayer ho va 

posar per escrit dins del termini de temps que li vam 

donar el Consorci, no? I és a partir d’aquí que hem 

pogut avaluar i decidir, doncs, que fèiem al respecte. 

Però sí que se l’ha atès i se l’ha escoltat quan ha sigut 

així necessari. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:   

Gràcies Sr. síndic. 

Vostè no creu, Sra. ministra, que una entitat cultural 

com el Cor Nacional -el que suposa dins de l’àmbit 

cultural del nostre país, i que em consta que vostè 

mateixa en ocasions ha defensat-, no es mereixia que 

la seva directora artística després de més de vint anys 

de servei pogués ser rebuda personalment, si és que 

no ho ha estat, per la ministra d’Educació i Cultura i 

presidenta alhora del Consell rector del Consorci del 

Cor Nacional tenint en compte que se li ha fixat un 

acomiadament fulminant sense cap tipus de preavís 

ni indemnització? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el mateix dia que li comunicava, és a dir, 

vam tenir una conversa penso que important 

explicant-li el que significava tot això i demanant-li 

aquesta solució, per dir-ho d’alguna manera, pactada 

entre el Consorci al qual jo representava en aquell 

moment i ella. És a dir, la Sra. Metayer, els seus 

motius tindrà, doncs, va refusar. 

Per tant... és a dir, nosaltres penso que nosaltres hem 

fet el treball que teníem que fer, hem procedit segons 

la legislació, som persones les que formem part del 

Consorci i alguna d’elles són persones jurades que 

hem de complir i fer complir les lleis i, per tant, no 

podem mirar cap a l’altre costat sobretot pel respecte 

a les famílies i als nens cantors que jo penso que han 

sigut l’ànima d’aquest Cor Nacional, no la Sra. 

Metayer com no han sigut tampoc les altres persones 

doncs, que han sigut uns actors i punt. 

Aquí l’ànima, la veritable ànima d’aquest Cor han 

sigut les famílies que han cregut en aquest projecte i 

evidentment els nois que durant tots aquests anys hi 

han pogut treballar i hi han pogut cantar. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Roser Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

Escolti, jo no tic cap dubte, només faltaria que les 

persones jurades que formen part del Consorci no 

respecten la llei, tots estem aquí i fora d’aquí per 

respectar-les les lleis. 

Pel que fa a l’ànima... això són criteris i jo els hi 

respecto. No cal dir que els nens i les famílies són el 

primer objectiu i si estem en aquest control 

parlamentari, amb aquesta pregunta és perquè ens 

preocupen aquests nens i ens preocupen les seves 

famílies i justament el que desitgem és aquesta bona 

direcció del Cor. 

Vostè em diu que va ser rebuda la Sra. directora i per 

pactar una sortida diferent. Ens podria informar de 

quina és aquesta sortida diferent que van oferir a la 

directora del Cor Nacional, si us plau? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, suposo que sí que ho puc dir. És a dir, davant 

dels fets ocorreguts i de la valoració que en va fer el 
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Consorci li vam demanar, doncs, que presentés la 

dimissió. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sí, Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

Bé, intueixo per la informació de falta molt greu que 

m’ha dit a l’inici de les meves repreguntes i després el 

fet que un comiat fulminant o la proposta de 

presentar una dimissió, la falta déu ser realment molt 

greu. Però sí que ens agradaria sentir a tots plegats, 

vista la gravetat d’aquesta falta, quina ha estat una 

falta tan greu que hagi portat a una decisió tan 

important i tan dràstica i que afecti a tantes 

persones, independentment de la pròpia directora. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:   

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, és el que he dit. És a dir, són faltes tipificades en 

l’article 104 del Codi de relacions laborals. Em 

sembla que la prudència d’aquesta persona, 

semblaria ser que vol portar el cas als tribunals, amb 

la seva legítima defensa evidentment i, per tant 

penso que seríem molt imprudents començar aquí a 

parlar de motius i exactament les causes que han 

generat tot això. 

Penso que quan això estigui a la Batllia, doncs, bé ja 

ho anirem coneixent tots plegats. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna pregunta més? 

Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

A veure, jo, pel coneixement que en tinc, almenys 

que vostè tingui alguna altra documentació, està 

encara dins d’un tràmit no judicial, és a dir, dins 

d’un tràmit administratiu. Per tant, no entenc que 

no se’ns pugui donar la informació que es sol·licita. 

Una altra cosa és que això ja estès i fos objecte d’un 

sumari dins d’un marc de la Justícia. 

Gràcies Sr. síndic. 

(Se sent un cor cantar al carrer) 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

No hi ha resposta per part de la ministra. 

Sí, Sra. Bastida. 

La Sra. Roser Bastida:  

Ens podria, doncs, fer una relació dels fets ocorreguts 

i de la cronologia dels mateixos i explicar-nos quina 

documentació acompanyen aquests fets i com s’ha 

arribat fins al punt actual? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Em sap molt de greu però, és a dir, la prudència 

aconsella, és a dir, que això no es pugui tractar aquí. 

Jo penso que això s’ha de tractar als tribunals i ja 

tindrem la informació. 

És a dir, només vull tornar a repetir una cosa, és a 

dir, els membres del Consorci han tingut les proves 

suficients per fer el que han fet, és a dir... i això ho 

repetiré aquí i allà on sigui. 

Gràcies Sr. síndic. 

(Se senten crits al carrer) 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. Bastida teniu la paraula. 

(Se senten crits i veus des del carrer) 

La Sra. Roser Bastida:  

Miri, lamento haver-li d’expressar que no entenc el 

fet que no se’ns informi i creguin que des del grup 
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parlamentari el fet que no ens donin informació ens 

preocupa encara més, ens preocupa per la manca de 

claredat i transparència en tot aquest procés, i ens 

preocupa pel comiat de la persona però també pel 

futur del Cor i li donaré un exemple que també ens 

ha “frapat” que durant tots els concerts que hi ha 

hagut el curs passat, que han estat tant aquí com a 

fora, que han estat un nombre considerable: dos de 

benèfics, un per la Fundació Ramon Villalonga, un a 

Andorra en ocasió d’un congrés de Metges de 

Barcelona, un concert de Nadal a Soldeu, un amb el 

Cor de Milús, un amb el de Beziers, un concert amb 

els nois de Lion, la missa de Nadal a Encamp... 

El Sr. síndic general: 

Sra. Bastida la repregunta, si us plau. 

La Sra. Roser Bastida:  

Perdó Sr. síndic. La missa de Meritxell i el concert de 

Meritxell... 

Doncs, com és que amb tots aquests concerts no hi 

ha hagut mai ni el gerent del Consorci ni cap 

persona del Ministeri de Cultura? Realment no creu 

que hem d’estar preocupats pel comiat d’aquesta 

directora? I quin futur es pot augurar o auguren 

vostès pel Cor Nacional dels Petits Cantors? 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra si voleu contestar, però la pregunta surt 

de la pregunta inicial. 

No contesta? 

Per favor, demano silenci. 

El Reglament és el quin és i demanaria que es 

respectés el debat. 

Sr. Enseñat teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, nosaltres sí que hem tingut accés a la 

informació. 

Dilluns, ApC, va demanar per via de sol·licitud 

d’informació que Govern ens permetés accedir a 

l’expedient complert del cas Metayer per analitzar si 

estem, o no, a davant d’una cacera de bruixes. 

Teníem la intenció de presentar, també, una 

pregunta urgent, però coneixedors que la Sra. 

Bastida la volia entrar vam creure convenient que la 

iniciativa parlamentària la tingués la presidenta de la 

Comissió de Cultura que és a la qui li pertoca. 

I ara permeti’m fer-li una repregunta. 

Coneixedors d’aquesta informació, i en aquest cas se 

li acusa de tres fets. En aquest cas és: la no 

comunicació de l’actuació dels Petits Cantors -en 

aquest cas el Consorci-; la utilització dels menors, 

dels Petits Cantors, amb ús propi -i aquesta és la 

carta que vostè annexa i firmada per vostè-... si no la 

coneix i posa aquesta cara potser és que... Bé, doncs, 

no posi aquesta cara, gràcies!-; i per tercer punt... 

El Sr. síndic general: 

Perdó, evitin els diàlegs i posi la pregunta, si us plau. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Gràcies. 

En quina data, la Sra. Metayer, va rebre els 450 

euros per part de la persona que els va cobrar, en 

aquest cas el pianista? I en quina data la Sra. 

Metayer va lliurar els diners a la secretària del Cor? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, com bé vostè ha dit, doncs, s’ha formulat aquesta 

demanda d’informació i, doncs, quan la rebi el 

Govern, doncs, ja la prepararem. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

(Se senten veus) 

El Sr. síndic general: 

Sí, Sr. Enseñat teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Miri, atès que el mateix gerent reconeix que la 

secretària del Cor Nacional, que és la Sra. Cristina, 

tenia els diners abans del dia 23 i, si em permet, 

aquest és el certificat que ho certifica i firmat pel 

mateix Sr. Farràs. 

A vostè li ha passat pel cap investigar a quina data 

els tenia abans d’acusar gratuïtament a la Sra. 

Metayer? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 
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La Sra. Susanna Vela:  

Doncs, no. 

El Sr. síndic general: 

No hi ha resposta? 

El Sr. Carles Enseñat:  

Miri, tot indica que... 

El Sr. síndic general: 

Perdó, Sr. Enseñat, si voleu la paraula... 

Teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, tot indica que era el dia 6. El dia 4 aquesta 

persona va fer un concert, el pianista que estava amb 

aquests set nois dels Petits Cantors va rebre 500 

euros, en va cobrar 50 ell perquè són els seus 

honoraris com a pianista i li va donar un sobre amb 

450 euros a la Sra. Metayer el mateix dilluns dia 6, 

cosa que va entregar a la secretaria del Consorci i, 

per causes que el Sr. Farràs que és el gerent no va 

poder arribar perquè estava de vacances no es van 

ingressar... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Enseñat, la pregunta si us plau. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Sí, Sr. síndic. 

Jo li volia preguntar: vostè sap exactament si el dia 6 

aquesta senyora va donar els diners al Consorci? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

Doncs, no hi ha resposta 

Sí, Sra. Bastida teniu la paraula. 

La Sra. Roser Bastida:  

Gràcies Sr. síndic. 

Una mica referent a les dades que acabem de sentir, 

la meva repregunta aniria: ens pot assegurar, o no 

Sra. ministra, que el motiu exposat per 

l’acomiadament disciplinari de la directora artística 

del Cor Nacional dels Petits Cantors té una base 

suficient? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Bastida. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Com he dit al començament, és a dir, un cop 

valorada tota la informació que el Consell rector 

tenia, es va determinar que era suficient, doncs, per 

procedir a fer l’acomiadament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Enseñat teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Vist que el tema dels 450 euros que és el que a la 

carta vostè, en aquest cas, hi annexa com a un dels 

motius de l’acomiadament, vist que aquest no és el 

cas i que aquest no és el motiu de l’acomiadament, 

em podria dir, si us plau, quin és el motiu? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

No hi ha resposta. 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, Sra. ministra perquè m’he perdut una mica 

i, malgrat respectar la seva prudència davant d’un 

tema com aquest, delicat, sí que voldria aclarir un 

parell de punts o, almenys, un que em sembla molt 

important sobretot en base al que he sentit avui 

aquí. 

Vostè ha manifestat que en un moment determinat 

intenta pactar una sortida davant d’aquest fet i s’ha 

sentit a la Sala una sèrie de comentaris que, en fi, 

sense conèixer-los tan profundament perquè no he 

tingut accés al dossier aparenten o sembla que es 

tracta d’una apropiació indeguda. 
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Pot assegurar-me la Sra. ministra que la causa no és 

constitutiva d’un delicte? -per una banda aquesta 

seria una pregunta. I si és així... si és així... Bé, 

contesti’m aquesta part de la pregunta i ja en farem 

una altra. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Bé, a veure, el que el Consell rector valora és que 

s’ha comès una falta molt greu tipificada al Codi de 

relacions laborals. Simplement és això Sr. conseller. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra:  

Sí, a veure Sra. ministra, torno a fer-li la pregunta 

perquè igual no l’he fet prou clara i no m’ha entès. 

Si vostè vol pactar, entenc... i vostè s’ha referit a què 

és una persona jurada i ha de fer complir la Llei, i 

entenc que no es tracta d’un delicte, perquè si fos un 

delicte vostè el que hauria de fer és posar-ho en 

mans de la Justícia, perquè si és un delicte no es 

pacta res, es denuncia el delicte. 

Jo espero que no sigui així perquè si fos així, Sra. 

ministra, és que la podríem acusar de prevaricar, eh? 

perquè, doncs, estan fent coses que no poden fer... 

No, no, li dic tal com és. I li torno a fer la pregunta 

per aclarir-ho. En el seu entendre, i crec que només 

em pot contestar que sí, el motiu no era causa, o era 

causa, d’un delicte tipificat al Codi penal? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El Sr. Serra vol utilitzar aquí paraules que semblen 

pròpies d’altres foros que d’una sessió de control al 

Govern, li contestaré el que ja li ha contestat la 

ministra repetides vegades: si el motiu és del Codi de 

relacions laborals no cal haver estudiat dret a la 

Sorbona per saber que no és una qüestió penal. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. cap de Govern jo no he estudiat dret... i menys a 

la Sorbona. 

La Sra. ministra ens parla de l’ànima que són els 

joves. L’ànima és la que avui està aquí que hem 

escoltat i que ens ha posat a tots la pell de gallina 

quan hem entrat en aquesta casa i continua en 

aquest aspecte. 

El seu silenci també és una ànima, una ànima que 

realment no podem entendre de cap manera. La 

repregunta que només es pot fer d’aquesta manera si 

vol contestar-la el Sr. cap de Govern, només faltaria 

i estaria encantat, de rebre una resposta. 

A la Sra. Metayer se l’ha atès quan era necessari? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, clar que se l’ha atès quan ha estat necessari. 

És que no entenc la pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra ja m’ho ha contestat tot. Estem 

realment una altra vegada davant d’una cacera de 

bruixes. Aquesta víctima té nom i cognom. El 

Govern no ho ha entès i ho està dient amb el seu 

silenci i a més amb la seva pròpia veu. Lamentem, 

doncs, que no ho hagi entès i que fulminin una 

carrera professional que ha alimentat l’ànima de 

moltes famílies, de tot el Cor d’Andorra i Andorra és 

tot el Principat sense donar dret ni a com a mínim... 

ni a com a mínim, com vostè molt bé diu, a tenir una 
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solució pactada, perquè si una solució pactada és una 

dimissió digui’m vostè que entén per solucions. 

Lamento, doncs, que la meva última repregunta  

-perquè si no el Sr. síndic em cridarà i tindrà raó- 

sigui repetitiva. 

Creu vostè que la solució que se li ha donat pactada 

a una senyora que al cap de vint anys de donar servei 

a un país, alimentar les ànimes de tots els andorrans 

a tots els actes públics, es mereix acabar en una 

sessió de Consell que sembla que estem fent un 

judici popular? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el Consorci, i un altre cop ho repetiré, 

atenent als fets que eren coneixedors i que vam 

poder valorar, van decidir que sí que es donava 

aquesta oportunitat a través d’una dimissió. És a dir, 

doncs, perquè els fets són considerats greus i, per 

tant, no hi havia una altra manera i així el consorci 

ho va determinar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Enseñat teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Miri, jo no conec exactament els fets a que es 

refereix perquè en aquest cas, la carta que vostè va 

entregar a la Sra. Metayer feia referència a tres punts 

bàsics que eren: per una banda, el fet que havia 

robat 450 euros que em sembla que queda totalment 

provat i descartat que això no va ser així; per una 

altra banda que no va comunicar al Consorci que es 

produiria una actuació dels Petits Cantors, em 

sembla que també queda descartat i, per tant Sr. 

síndic, introduiré després la repregunta. 

El Sr. síndic general: 

Disposeu de 30 segons. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Perdoni, sí. 

Queda descartat aquest punt. 

Jo no entenc quina por hi ha en dir exactament 

quins són els motius de l’acomiadament d’aquesta 

persona. A mi m’agradaria saber-los i em sembla que 

als consellers de Coalició Reformista també els hi 

agradaria. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, no es tracta de por o no, sinó que es tracta 

de prudència. Són uns fets relacionats... és a dir, que 

es donen entre un empresari, en aquest cas el 

Consorci i una persona privada i, per tant, és un 

respecte a la intimitat d’aquesta persona i d’aquestes 

institucions. I, en qualsevol cas, el lloc on s’ha de 

dirimir serà en els tribunals, i penso que fins aquí és 

fins on puc parlar i no puc dir res més. 

Moltes gràcies, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sí, Sr. Enseñat. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Bé, vist que aquest tema no l’aclarirem tenia una 

última pregunta i és: si tots els membres del Consorci 

van firmar també la destitució de la Sra. Metayer. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Susanna Vela:  

Gràcies Sr. síndic. 

Si sabeu al Cor, en aquest moment, només hi han 

tres membres perquè el quart membre que era Banca 

Mora-Banc Internacional va marxar, ens va 

abandonar a finals de l’any 2009, per tant, els acords 

es prenen per majoria i la majoria, doncs, va acordar 

actuar d’aquesta manera i fer-ho de la manera que 

he explicat. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Enseñat. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Gràcies Sr. síndic. 

Més concretament: el Sr. Miquel Alís, cònsol major 

d’Encamp, va firmar també la destitució de la Sra. 

Metayer? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. ministra si voleu respondre però surt del context 

de la pregunta. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Nosaltres entenem que el Sr. cònsol també va signar 

i això ho veurem quan veiem la documentació que 

hem demanat al Govern. 

Li he de manifestar que no m’agrada gens l’opacitat 

que està demostrant Govern amb aquesta actuació. 

Exigim major transparència, per tant, jo li torno a 

preguntar: ens pot vostè dir quin és el motiu d’aquest 

acomiadament que és tan complicat, tan secret i que 

hi ha tant dret i tants coneixedors del món del dret 

que han d’intervenir per no poder-ho fer públic? Què 

ha fet de tan gros que no es pugui dir i que ho hagin 

d’amagar aquí? Perquè si tot això és per un tema de 

450 euros que ja els va dipositar a la caixa i que el 

gerent no els ha trobat i que algú al Govern s’ha 

precipitat, seria francament deplorable tenint en 

compte... Jo he vist molts nens plorant aquí a fora, i 

a això no hi ha dret. No tenen dret a fer plorar els 

nens i fer totes aquestes coses que estan fent vostès 

amb una veritable cacera de bruixes. 

Pensen continuar-ho molt temps tot això? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sra. ministra... Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, Sr. síndic. 

El Govern no té la més mínima intenció d’amagar 

res. El Govern en el que no participarà és en una 

mena de judici demagògic popular amb exhibició 

parcial de documents i argumentacions sesgades. 

S’ha dit fa estona en una intervenció, en una 

resposta a una repregunta per part de la ministra, 

que quan ens arribi una demanda d’informació per 

l’article 5, o si ens arriba una demanda de respondre 

una pregunta per escrit, així ho farem amb tota la 

documentació i cadascú actuarà responsablement 

aleshores i, sabrem el que se’ns ha demanat per escrit 

i donarem tota la informació perquè no tenim res a 

amagar. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Des d’Andorra pel Canvi volem manifestar... 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, es tracta d’una repregunta. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Sí, sí. 

Per tant, nosaltres volem que Govern, si us plau, ens 

digui de forma clara si es pot comprometre a què en 

el més breu termini de temps ens faci a mans la 

documentació que hem demanat per poder actuar en 

conseqüència i amb el màxim rigor davant d’aquesta 

actuació del Govern. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern:  

Ja he contestat a l’anterior pregunta, entenc,  

Sr. síndic. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Entenc que no hi ha més... 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 
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El Sr. Joan Gabriel:  

Aprofitant que el Sr. cap de Govern ha agafat la 

paraula, jo simplement voldria repreguntar en el cas 

que hem entès, doncs, que aquí no tindran cap més 

informació a les persones elegides pel poble, els quals 

estem assentats avui, com a mínim, doncs, saber de 

veu del Govern -i si respon el cap de Govern seria un 

plaer per a mi- si una vegada, doncs, semblaria ser 

que això ha d’acabar per via judicial i es demostri 

que segurament, i així confiem en què aquesta 

senyora avui, presumptament, motiu de tota aquest 

gran debat que tenim al Consell, es demostra que no 

ha fet res, si serà readmesa en el cas que així fos 

necessari al Cor dels Petits Cantors d’Andorra? 

Repeteixo la pregunta perquè potser no l’he explicat 

prou bé. És a dir, si en el cas que la Justícia 

demostrés -si és que això arriba a la Justícia- i 

demostrés que aquesta senyora suposadament aquest 

delicte tan flagrant no hagués existit, doncs, si des de 

la voluntat del Govern d’Andorra seria readmesa, 

vist doncs, que la seva funció que durant vint anys 

ha anat desenvolupant? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, primer una precisió, que no cal haver estudiat 

dret ni ser especialista en dret, però és que com que 

ha dit la paraula delicte jo crec que... per això he fet 

la intervenció anterior. A mi em sembla que 

aquestes qüestions que afecten l’honorabilitat de les 

persones les hauríem d’intentar, i el Govern el 

primer, tractar d’una altra manera. 

Per tant, si això és portat a una tramitació judicial i 

hi ha una resolució invalidant, no la decisió del 

Govern sinó la del Consorci, el Govern en la part 

que hi té el Consorci evidentment que complirà el 

que digui la resolució, perquè per això el Govern i 

tots els seus membres han promès complir les 

resolucions judicials entre altres coses. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Reformularé la pregunta potser més precisa i, 

m’excuso Sr. cap de Govern perquè potser no sóc 

prou precís. És a dir, si ha d’acabar davant de la 

Justícia i es demostra que aquesta persona, doncs, del 

que suposadament ha sigut el motiu del seu 

acomiadament no hi ha hagut lloc a motiu, hi haurà 

algun tipus d’indemnització social reconeguda per 

aquest Govern per dir “Ens vam enganyar, el que se 

li ha fet a aquesta senyora no s’ho mereixia”, i 

d’alguna manera ha previst el Govern de reposar la 

imatge pública que avui, aquesta senyora, per mala 

sort del motiu que sigui -que ja hem entès que no ens 

el diran-, doncs, li estem provocant entre tots? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

La pregunta surt de l’inici de la pregunta inicial. Si el 

Govern vol contestar té la paraula però, si no, no té 

perquè contestar. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sr. síndic, gràcies. 

Brevíssimament perquè crec que continuem lliscant 

per una pendent que no és bona en la meva opinió 

per la persona que, entenc, es vol reivindicar i 

defensar i no considero pas que no s’hagi de fer. 

El que em pregunta el Sr. conseller crec que s’escapa 

no només de la pregunta sinó del que pugui passar en 

funció del que passi. I, insisteixo, no serà el Govern 

sinó que serà el Consorci. Nosaltres ens 

comprometem. A dins del Consorci s’ha pres una 

decisió que jo entenc que ha estat meditada i 

valorada, si aquesta decisió ha estat equivocada es 

rectificarà que suposo que és el que em demanava 

vostè. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Sí, una última repregunta, espero, és la següent. 

Té alguna relació amb els motius de l’acomiadament 

de la Sra. Metayer el fet que ara el Govern ens 

comunica que per substituir-la a ella faran falta tres 

persones per fer la direcció del Cor? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

No hi ha resposta? 

Doncs, donem per tancat el debat de la primera 

pregunta. 

Passem a la segona pregunta.  

Si no els hi fa res passo la presidència al Sr. 

subsíndic, doncs, em retiro durant uns moments. 

2. Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Joan 

Gabriel Estany, president del Grup 

Parlamentari Reformista, per escrit de 

data 28 de setembre del 2010, relativa a 

les accions que tenen previst prendre per 

pal·liar la pèrdua econòmica que s'està 

creant pel tancament dels diumenges a 

la tarda. 

Fou registrada amb el número 954 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 54/2010 del 28 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Joan Gabriel. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Moltes gràcies, Sr. subsíndic. 

El M. I. Govern d’Andorra va comunicar al Comú de 

Sant Julià de Lòria una resolució per la qual es 

permetia l’obertura dels comerços implicats en les 

activitats de la Vila Medieval, deixant sense efecte, 

amb caràcter limitat, el decret que prescriu el 

tancament dels comerços durant les tardes de 

diumenge. Cal tornar a recordar que l’esmentat 

decret fomenta la inseguretat jurídica i la 

discriminació envers el comerç de St. Julià, i no sols 

el de Sant Julià sinó també el de totes les Valls 

d’Andorra i que, una vegada més, ha provocat la 

desesperació dels treballadors i també dels 

comerciants del Principat per tenir que fer sortir dels 

comerços a tots els turistes a les dos del migdia del 

diumenge, en ple pont de la Mercè. 

Des de la preocupació que ens suscita el que he 

esmentat, es pregunta al Govern: quines accions té 

previst aplicar el Govern Socialdemòcrata, amb 

caràcter immediat, per tal de pal·liar la pèrdua 

econòmica i la manca de confiança que la seva 

impopular mesura de tancament dels diumenges a la 

tarda estan creant? 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Respon pel Govern el Sr. ministre.  

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet:  

Gràcies Sr. síndic. 

La mesura que s’ha consensuat amb els sectors dels 

comerciants andorrans consisteix en suavitzar el 

decret i reduir el nombre de diumenges a la tarda 

tancats amb el compromís, això sí, per part del sector 

del comerç d’atorgar per al 2011 deu diumenges 

sencers de festa a canvi tret dels dies festius que 

marca el calendari laboral. 

Amb aquesta mesura els comerciants podran escollir 

els diumenges que donaran festa als seus empleats i 

els assalariats podran gaudir de deu diumenges 

sencers de festa enlloc de deu tardes únicament. 

Aquesta mesura que sembla acceptada pels 

comerciants complau, al nostre entendre, a tots els 

sectors i s’ha consensuat a través del diàleg profitós 

en el qual també s’han abordat altres problemes que 

afecten molt més que la suposada incidència dels 

diumenges a la tarda al sector del comerç i sobre els 

quals, conscients de la dificultat del moment, estem 

treballant conjuntament. 

(Se sent cantar de fons) 

Quant a mesures immediates si el sector empresarial 

accepta donar l’equivalent dels tres diumenges de 

tarda tancats, per tres diumenges festius sencers 

exceptuant els dies de Nadal i de Cap d’Any el 

Govern contemplarà derogar el decret de tancament 

obligatori dels diumenges a la tarda pels diumenges 

que queden fins a final d’any. 

Al nostre entendre, amb aquestes mesures, tant 

empresaris com assalariats hi sortiran beneficiats. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Sí, Sr. subsíndic, tinc un petit problema ara. Jo he 

formulat dos preguntes: una amb data de 20 de 

setembre -anterior al Consell de la setmana passada- 

on segurament la resposta del Sr. ministre hi cabria 

perfectament. Són dues preguntes diferents però amb 

una línia segurament molt fina. 
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El Sr. subsíndic general: 

Sr. Gabriel, perdó, estem a l’apartat de la rèplica. Per 

tant, podeu fer la rèplica que considereu convenient. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Puc fer la rèplica i li agraeixo que em doni la meva 

possibilitat i el meu torn. El problema és que se m’ha 

contestat la pregunta que ha estat formulada em 

sembla que amb el número 13 de l’ordre del dia, i la 

pregunta que està ara és la número 2. 

Li demano al Govern, si em permet el Sr. subsíndic, 

que em contesti: quines accions té previst aplicar el 

Govern amb caràcter immediat per tal de pal·liar la 

pèrdua econòmica i manca de confiança de la seva 

impopular mesura de tancament dels diumenges? I, 

no, a quin acord a arribat amb els sectors, que és 

l’altra pregunta. 

Simplement és a això al que em referia. 

(Se senten crits al carrer) 

Si li sembla a la presidència podem canviar la 

pregunta si al Govern li va bé. Per a mi no hi ha cap 

inconvenient. 

Sr. Gabriel, el Sr. ministre contesta de la manera que 

ell creu convenient, de la mateixa manera que vos 

podeu replicar com vostè cregui més... 

Crec que hi ha una qüestió d’ordre. 

Sr. Nomen. 

(Se senten crits forts des del carrer) 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Sí, perdoni Sr. subsíndic, però és que a nosaltres ens 

ha sigut totalment impossible escoltar la intervenció 

del ministre i les que estan tenint vostès. En aquest 

extrem de la Sala no sentim res, i jo agrairia al Sr. 

ministre si pogués repetir, si us plau, la segona part 

de la seva intervenció perquè és que ha sigut 

materialment impossible i no em sentit absolutament 

res del que han dit vostès dos. 

Perdoni, eh, Sr. subsíndic? però la oïda no arriba per 

a més. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Gabriel teniu algun inconvenient en què el  

Sr. ministre pugui repetir? 

Doncs, Sr. ministre si sou tan amable podeu repetir 

la segona part. 

El Sr. Claudi Benet:  

Doncs, gràcies Sr. síndic. 

A veure el que he dit, en la segona part, quant a 

mesures immediates si el sector empresarial accepta, 

donar l’equivalent de tres diumenges de tarda 

tancats per tres diumenges festius sencers, 

exceptuant dies de Nadal i de Cap d’Any, el Govern 

contemplarà derogar el decret de tancament 

obligatori dels diumenges a la tarda pels diumenges 

que queden fins a finals d’any. 

Les mesures... en fi! paro aquí. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

He donat l’oportunitat, doncs, al Govern i lamento 

al Sr. Nomen que no m’hagi sentit, si em permet el 

Sr. Subsíndic simplement dir-li que això formava 

part de la resposta que tenia jo de la segona pregunta 

que he fet que correspon al número 13 i a provocar 

una mica de distorsió amb la meva no preparació 

perquè com que aquest Govern és imprevisible no 

m’he preparat la resposta ni substantació a la 

pregunta. 

En tot cas, sí que constatem doncs, que no té cap 

solució prevista d’aplicar immediatament, doncs, pel 

mal que està provocant aquesta mesura i així li 

intentem donar resposta, primer punt constatable, 

lamentable. Segons punt constatable i lamentable, 

doncs, és que probablement això pretengui el 

Govern que doni solució a l’altra pregunta i ja en 

parlarem quan toqui. I el tercer punt... el mal ja està 

fet... el mal, Sr. ministre, ja està fet. 

M’hagués agradat que m’hagués contestat el cap de 

Govern i la meva, realment pregunta, i entenc 

perfectament que arribi de viatge de les Nacions 

Unides amb un viatge important i no ha tingut 

temps de preparar-se, només faltaria, doncs, la 

substantació de les preguntes que avui contesta. 

M’hagués agradat continuar amb l’interessant debat 

que vam deixar sobre la taula la setmana passada de 

qui és l’Estat? Si són les grans superfícies, les petites. 

En l’exposat de la meva pregunta demanava també, i 

s’intueix perquè vostè va tenir que sortir a donar la 

cara, que el conec i sé que no ho comparteix, però 

ho ha de fer com a bon deixeble i com a bon 

exemple, doncs, de solidaritat amb el seu cap de 

Govern com no pot ser d’altra manera, doncs, a 
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defensar una cosa indefensable. És a dir, fan un 

decret, fan un contradecret i aquest contradecret el 

limiten amb una línia, i això és el que està exposat 

en la pregunta original i lamento que el Sr. ministre 

no ens contesti. Jo no tinc temps. Si no ara, doncs, 

després a raó de les repreguntes, demanant perquè 

fan un contradecret, doncs, que creen encara a més 

a més inseguretat jurídica... és que la creen perquè a 

més a més vam veure a tots els mitjans de 

comunicació que li va tocar a vostè... li podria haver 

tocat a un altre però li va tocar a vostè i dir: “No, no, 

les grans superfícies no poden obrir. Que s’han 

pensat! No formen part de Sant Julià. Què és això? I 

suposo que faran bondat i es portaran bé i no 

obriran”... Aquest és el motiu d’aquesta pregunta i 

de la formulació i li puc assegurar que quan la vaig 

fer en tenia tan poques ganes com vostè de 

contestar-la avui. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Per la rèplica, Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, jo penso que s’està posant a l’esquena 

d’aquests dies de tancament, de diumenges a la tarda 

de tancament, tota la crisi que estem pagant. Això 

per una part. 

El segon punt és que vostè diu que no comparteixo 

aquest criteri de Govern. A veure Sr. Gabriel, o faig 

part del Govern i comparteixo el que fa, o deixo de 

fer part d’aquest Govern, i com que per ara formo 

part d’aquest Govern, doncs, per ara ho 

comparteixo. 

Quant al decret de Sant Julià l’excepció que es va 

fer, es va voler justament preservar la tradició del 

que es feia en aquella vila olímpica... aquella Vila 

Medieval, com s’ha fet en anys anteriors, i 

simplement és perquè l’ambient festiu pogués 

continuar. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a l’apartat de les repreguntes.  

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

Se’m farà molt difícil al nivell de repreguntes. 

És a dir, constatem una vegada més, doncs, que la 

pregunta que se li fa al Govern si té alguna acció 

prevista i no té una solució, vol dir que quan cau per 

un forat encara escarba més avall per fer-se més 

profund i no té, doncs, ganes de reconèixer l’error i 

donar solucions, doncs, en forma de repregunta com 

no pot ser d’una altra manera, ja que com que és la 

primera vegada que presideix el subsíndic em sabria 

molt greu, a mi, de tenir que fer-lo intervenir. 

Amb forma de repregunta: creu el Govern -i vostè 

que en aquest cas li ha tocat defensar i substanciar 

aquesta pregunta, i com a ministre de Turisme, el 

seu ministeri a part de passejar-se, que també ho pot 

fer, en autobús per mirar els punts negres del país-: 

té alguna acció concreta el seu Ministeri de Turisme 

per aplicar el decrement econòmic i... deixem-ho en 

decrement econòmic que ha comportat aquesta 

mesura? que finalment és la pregunta, li informo que 

part de la repregunta li formulo. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Respon pel Govern el Sr. ministre. Teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

Miri, nosaltres el que sí que hem fet és -i ho he dit 

abans i vostè que diu que no escoltem, doncs, 

tampoc m’ha sentit-, nosaltres i en tot cas el 

ministeri dialoguem i rebem molta gent. Això li puc 

dir. I una de les coses que hem fet és que hem 

intentat analitzar el compte d’explotació d’aquests 

diumenges perquè, a més, ens els havien portat i vam 

demanar en una segona fase que ens portessin si la 

davallada que s’havia, doncs, vist en aquests 

diumenges de tancament tampoc o també efectuava 

els demés diumenges i els comerciants que ens han 

portat això molt honestos i des d’aquí els agraeixo, i 

els agraeixo perquè ells avaluen o valoren, més ben 

dit, la nostra capacitat de diàleg ens van portar els 

altres diumenges i la davallada, Sr. Gabriel, no afecta 

únicament a aquests diumenges, afecta a tots els 

diumenges de tancament o no. 

Aleshores, no podem posar aquests cinc diumenges o 

tres diumenges que s’han tancat tota la crisi que està 

patint Andorra. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 
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Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

Espectacular Sr. ministre, espectacular. Per ser veïns 

veig que cada vegada prospera més amb les arts de la 

política i la diplomàcia. 

Només faltaria que des de les files reformistes algú se 

li acudís acusar al Govern de què tot el problema de 

la recessió econòmica ve del seu decret -creiem que 

són importants però tant, no. Ens ho agradaria saber 

però això no forma part d’avui ni substància aquesta 

pregunta, doncs, quant ha provocat de pèrdua? però, 

això no substància avui. Avui, amb l’exposat que 

estem fent, nosaltres entenem que hi ha una pèrdua, 

no una pèrdua econòmica, una pèrdua de confiança i 

així està exposat. El dia 2... perdó, el diumenge 

passat a les dos de la tarda o a partir de l’una es va 

tenir que acomiadar a la gent dels supermercats de 

Sant Julià, i aquest cap de setmana hem vist als 

mitjans de comunicació, a vostè que li ha tocat 

perquè estava de guàrdia o perquè... miri, perquè li 

ha tocar treballar, doncs, tenir que sortir a amenaçar 

als grans comerços i dir: “Escolti! No obrin perquè ens 

veurem obligats a portar-los a la Policia” i això ho 

posava a tots els mitjans de comunicació. I, aquesta 

repregunta està feta en base d’això, i aquesta 

pregunta s’origina per això. 

Jo li demano, vostè no té solucions que és el que jo li 

demano, vostè no té un argument. La meva 

repregunta és: des del Ministeri de Turisme amb el 

mal que ja han fet -perquè ja no ho poden solucionar 

aquest mal, ja està fet- té alguna acció concreta? 

Aquesta és la pregunta i la meva repregunta. 

Alguna acció concreta per donar-hi solucions? És 

aquesta la repregunta. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Respon pel Govern el Sr. ministre. Teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet:  

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, el mal efectuat si és que realment s’ha fet 

un mal jo tinc en dubte que és la crisi. En tot cas, 

ningú ho ha valorat per ara, s’han fet declaracions 

sobre això, únicament això Sr. Gabriel. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Ho faré en forma de repregunta si hi cap. 

És a dir, el Govern reconeix que s’ha fet el mal i, si 

em permet el Sr. subsíndic, doncs, m’agradaria 

guardar per la pregunta original que formaria part 

d’aquest debat, si el Govern no hi veu cap 

inconvenient, o si no faria una repregunta. 

Ho deixem així? 

Doncs, per mi no hi ha cap problema. 

Moltes gràcies, Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Sr. Torres teniu la paraula. 

El Sr. Joan Torres:  

Sí, gràcies Sr. subsíndic. 

Em comenta el Sr. ministre que han comptes 

d'explotació dels comerços amb la valoració del dany 

que ha tingut els diumenges, a l'anterior repregunta. 

Ara em diu que vostè no ha valorat els danys. No ho 

entenc! Ha rebut els balanços i no se'ls ha mirat? Si 

em diu que ha rebut els balanços per valorar els 

danys, ara em diu que no els ha valorat. O una o 

l'altra, Sr. ministre. Quina és de les dos la bona? 

Gràcies 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Torres. 

Respon pel Govern, Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet Mas: 

Gràcies Sr. subsíndic. 

Com vostè entendrà Sr. Torres, nosaltres no hem 

pogut efectuar una anàlisi dels comptes d'explotació 

que s'han pogut portar fins ara. N'hem rebut 

poquets, i aquests poquets en comparació amb els 

diumenges a la tarda tancats, no marquen cap 

diferència substancial. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Mora teniu la paraula. 
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La Sra. Conxita Mora: 

Gràcies Sr. subsíndic. 

Ens diu el Sr. ministre que sembla que es vulgui 

posar a l'esquena de la crisis tot el que està passant 

amb els temes dels horaris. 

Jo crec que cadascú sap molt bé d'on bé la crisis, què 

passa i no únicament és un problema dels horaris, 

sinó que el que ha fet és empitjorar-la i no ajudar-la, 

quan tots els països sabem que estan prenen mesures 

contràries. 

També ens diu que s'han escoltat als actors socials, i 

que amb això, si arriben a aquest acord, doncs, 

podrem, com a mínim intentar solucionar aquest 

greu problema pels tres diumenges que queden. 

Si mal no recordo, aquest decret es va aprovar al 

novembre de l'any 2009. A mi m'agradaria que 

m'expliqués el Sr. ministre, com és que han tardat 

quasi bé un any a escoltar als actors socials, que ja 

s'havien manifestat reiteradament i públicament, i en 

aquest Consell també se n'ha parlat en vàries 

sessions, com és que han tardat quasi bé un any a 

intentar escoltar i a trobar una petita solució quan ja 

quasi bé el termini està acabat? 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Mora. 

La pregunta fa referència a les accions amb caràcter 

immediat que pensa prendre el Govern. 

El Sr. ministre, si considera que ha de respondre, 

teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet Mas:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

Aquí cal anar una mica més lluny, cal veure perquè 

es fa aquest decret, Sra. Mora. 

Aquest decret es fa perquè en un moment donat qui 

marcava el calendari era un grup restringit 

d'empresaris, i Govern i les altres empreses i els 

assalariats ho havien d'acatar. En aquell moment, el 

novembre del 2009, el nou Govern marca una 

postura de canvi. I aquests canvis, depèn de quins 

sectors els hi ha costat assumir-ho. 

Jo penso que d'ençà a ara, la postura s'ha entès i el 

diàleg ha permès suavitzar les postures d'un costat i 

de l'altre. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joan Torres per una altra repregunta teniu la 

paraula. 

El Sr. Joan Torres: 

Gràcies Sr. subsíndic. 

Una pregunta Sr. ministre, la mesura dels deu 

diumenges de festa, si no ho tinc mal entès, venia 

dels comerciats. Han estat nou mesos o un any 

pràcticament per agafar-la i posar-la sobre la taula. 

Creu que és positiu aplicar aquesta mesura per 

contrarestar els efectes, ara un any després quan ja la 

van plantejar els comerciants fa un any. 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Torres. 

Respon pel Govern Sr. ministre. 

No hi ha resposta. 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. subsíndic. 

La repregunta és la següent: 

atès que la pregunta inicial és sobre mesures a 

prendre per solucionar els danys pels tancaments 

dels diumenges; 

atès que el ministre ha manifestat que el Govern està 

disposat a fer una moratòria si es garanteixen uns 

dies de descans pels treballadors, i eliminar 

l'obligació de tancar els diumenges que queden fins 

aquí a final d'any; 

atès que la Proposició de llei que va presentar 

Andorra pel Canvi que permet conjuntar el descans 

dels treballadors amb la llibertat d'empresa d'obrir els 

diumenges; 

atès que les qüestions relatives als drets fonamentals 

de descans dels treballadors i de llibertat d'empresa 

és regulen per llei; 

li pregunto al Govern: 

estaria disposat amb un compromís ferm dels 

membres de l'oposició d'entrar com a esmena a la 

Proposició de llei que d'aquí a final d'any fos 

aplicable aquesta qüestió, si es faria... 

El Sr. subsíndic general: 

Sr. Nomen, us demanaria, si us plau, que us atingueu 

a la pregunta concreta, i per fer la repregunta heu 

sobrepassat el termini. 
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Feu la repregunta concreta en relació a la pregunta 

inicial que ha fet el Sr. Joan Gabriel. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

M'hi atenc, Sr. subsíndic, intentaré fer-la el més 

concret possible. 

El Sr. subsíndic general: 

Doncs, breument, si us plau 

El Sr. Eusebi Nomen: 

És, accepta el Govern fer la moratòria del tancament 

dels diumenges a canvi del compromís ferm que 

nosaltres, Andorra pel Canvi, donarà suport a què la 

Proposició de llei que s'està treballant estaran 

garantits els tres diumenges de descans pels 

treballadors? 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Miri, jo entenc que aquesta pregunta surt 

completament de la pregunta inicial. Si el Govern 

vol respondre o si no vol respondre que es manifesti 

així. 

No hi ha resposta? 

Doncs, alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Sí, entendria el Govern que una moratòria que 

permetés l'obertura dels diumenges seria una mesura 

per pal·liar els danys i, per tant, estaria oberta a 

contemplar una negociació en aquesta matèria? 

Gràcies Sr. subsíndic. 

El Sr. subsíndic general: 

Sr. Nomen gràcies. 

No he canviat d'opinió des de fa un moment. 

continuo pensant que està fora de la pregunta inicial. 

Tanmateix, si el Govern vol contestar. 

No vol contestar? 

Correcte. 

Alguna altra repregunta? 

Doncs, passaríem a la pregunta següent i el Sr. síndic 

es tornarà a fer càrrec de la presidència d'aquesta 

sessió. 

El Sr. síndic general: 

Passem, doncs, a la tercera pregunta. 

3. Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada per la M. I. Sra. 

Montserrat Gil Torné, consellera 

general del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 28 de 

setembre del 2010, relativa al cessament 

del director general del Servei Andorrà 

d'Atenció Sanitària. 

Fou registrada amb el número 955 i s'ha publicat en 

el Butlletí número 54/2010, del 28 de setembre.  

Exposa la pregunta la Sra. Montserrat Gil. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Pregunto al Govern, quins motius han dut al cap de 

Govern a cessar el director general del Servei 

Andorrà d'Atenció Sanitària. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gil. 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern, teniu la 

paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Per dir que el cap de Govern no ha cessat el director 

general del Servei Andorrà d'Atenció Sanitària. Ha 

estat el Consell directiu del Servei Andorrà 

d'Atenció Sanitària de 21 de setembre que ha 

proposat o que va proposar el cessament del Sr. 

Carles Constante, i el Consell de Ministres del dia 22 

de setembre va rebre comunicació d'aquella proposta 

del SAAS i va acceptar la proposta de cessament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica. Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Cap de Govern, em sap greu, la veritat, 

però haig de fer la meva intervenció tal com ho 

pensava fer des del principi. 
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Pocs dies després de la dimissió de la ministra,  

-dimissió no sé si forçada o pactada, ja no ho sé-, de 

la ministra de Salut, Benestar i Treball, el cap de 

Govern va convocar al seu despatx el director 

general del SAAS per convidar-lo a marxar, i per 

comunicar-li -una altra dimissió, també- que el 

Govern ja no comptava amb els seus serveis al 

capdavant del Servei Andorrà d'Assistència 

Sanitaria. 

Això sí, amb pocs agraïments i menys 

reconeixements per la seva tasca desenvolupada 

durant dos anys, dels quals, recordo, any i mig amb el 

Govern Socialdemòcrata. Resta clar, doncs, que la 

major part a la seva trajectòria al SAAS ha estat sota 

els auspicis i confiança de la Ministra 

Socialdemòcrata sortint Sra. Cristina Rodríguez, la 

qual va renovar el contracte del director del SAAS 

en el mes de setembre del 2009. 

Un director, el sortint, de perfil tècnic i, únicament, 

tècnic que ha demostrat la seva capacitat 

professional abastament al front d'un servei cabdal, 

gestionant un gruix de vuit-centes persones. La 

sorpresa esdevé més enllà del cessament esmentat 

quan descobrim la identitat del nou director del 

SAAS, nomenat pel Govern. Una identitat marcada 

clarament per un perfil absolutament polític, lligat 

públicament al partit dels socialistes de Catalunya. 

Hem canviat, doncs, un professional de perfil tècnic 

altament preparat per una incògnita de marcat perfil 

polític. Un cop més l'ombra de la discrecionalitat en 

els actes del Govern en posar, treure, cessar o 

defenestrar qualsevol element sobrant sense massa 

manies, i menys arguments. 

Per afegir elements de reflexió, convindrem que cada 

cop que el Govern talla la trajectòria d'un càrrec, el 

servei està afectat, i el país en definitiva. Fan un pas 

enredera. Cada cop que això passa cal tornar a 

començar a adaptar la nova incorporació a les 

responsabilitats adquirides, fer l'esforç de conèixer el 

departament, la gent i els tics. Més temps perdut i en 

un moment de risc i d'inestabilitat, que el que menys 

requereix, és d'aquests anar i tornar. 

On volem anar a parar? Tenen pensat seguir en 

aquesta línia d'esgarramenta a tort i a dret? 

Creiem, sincerament, que cal aprofitar el temps per 

construir i per empènyer amb determinació. No 

estem per perdre'l en persecucions dirigides i 

interessades com les que en ofereix setmana sí 

setmana també aquest Govern. 

El Sr. Constante ha seguit gestionant el SAAS fins 

l'arribada del nou director. Evidentment, fins que 

vostès, com bé diu el Sr. cap de Govern, el va cessar 

el 21 de setembre, en el Consell directiu del SAAS, 

evidentment. Sense ni tan sols gaudir de la visita de 

la ministra per poder realitzar un traspàs el més 

correcte possible. 

Consellers, conselleres, aquestes són 

manifestadament les maneres de treballar del 

Govern Socialdemòcrata. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gil. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 

Breument, primer constato que la Sra. Gil deu 

disposar de micròfons al despatx del cap de Govern, 

perquè explica i refereix com acudeix la gent al 

despatx del cap de Govern, què li diu el cap de 

Govern. Bé, és una curiosa manera de procedir. 

Segon, el Sr. Constante va ser no mantingut, sinó 

fins i tot modificat en el seu nomenament pel 

Govern actual, perquè en aquell moment, doncs, 

vam considerar que se li podia donar aquesta 

responsabilitat. Els nomenaments no és que el 

Govern els pugui fer o no els pugui fer 

discrecionalment, és que són nomenaments 

efectivament discrecionals, per ser, per la seva pròpia 

naturalesa. 

El problema que tenim en la rèplica que acabem 

d'escoltar, és que sembla que només hi ha hagut en 

la història d'Andorra, una política sanitària correcta, 

adequada, ajustada i mantinguda en el temps de 

manera coherent, que és la del ministeri que presidia 

en aquells moments l'actual consellera. 

Bé, doncs, ens haurà de deixar opinar que 

probablement les coses es poden fer efectivament  

d'una manera distinta de les que ho feia ella, i en 

això és curiós que anem d’una banda a l'altre, perquè 

hi ha hagut dies que se'ns ha dit no, és que de fet 

s'està aplicant la política que nosaltres fèiem. I 

nosaltres si hi havien coses que es feien entenent o 

que enteníem correctament, doncs, no les hem pas 

rectificat. I ara sembla que per canviar el 

nomenament d'un director, doncs, s'hagi trasbalsat la 

sanitat del país. I això, per molt alarmisme que hi 

hagi en les manifestacions que acabem d'escoltar, no 

és ni serà així. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Hi ha alguna repregunta? 
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Sí, Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Ens pot dir el Govern qui o quina empresa ha fet el 

procés de selecció del nou director del SAAS? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sr. síndic si em permet, però és el Sr. síndic el que 

decideix, però s'ha demanat quins eren els motius 

que havien portat al cap de Govern. El cap de 

Govern es podia limitar a dir que no hi havia motius 

perquè no ha sigut el cap de Govern. He intentat 

donar una explicació. Jo el que se'm demana ara, 

crec que seria motiu d'una altra pregunta. 

Si el Sr. síndic em diu que estic equivocat, 

evidentment que acataré el que digui el Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern, us anava a dir això. Efectivament 

no correspon al intitulat de la pregunta que és quins 

motius han dut el cap de Govern a cessar el director. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Gil. 

La Sra. Montserrat Gil:   

Pot dir-me la Sra. ministra o el Sr. cap de Govern si 

els criteris de valoració han estat tècnics i 

simplement s'ha valorat el valor curricular de 

pertànyer al Partit Socialista de Catalunya, que s'hagi 

escollit a un nou director i acomiadar l'anterior? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Gil esteu preguntant sobre el nomenament del 

nou director, quan la pregunta porta sobre 

l'acomiadament de l'antic. No correspon en tot cas, 

correspondria a una altra pregunta, però no és la 

pregunta inicial. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Doncs, em tornaré a referir a la pregunta inicial, 

perquè tampoc se m'ha contestat. 

Aquí únicament se m'ha contestat que el consell 

directiu del SAAS va rescindir dels serveis, -així se 

m'ha dit-, del Sr. Constante, però els motius pels 

quals s'ha cessat aquesta persona crec que no han 

estat explicats. 

Per tant, m'agradaria saber quins són aquests motius, 

si són justificats o no, si realment el Sr. Constante ha 

dut la seva tasca favorablement al capdavant de la 

gestió del SAAS, o si ha sigut una valoració no tan 

tècnica i més política? I per això ha sigut aquest 

motiu del cessament del Sr. Constante? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gil. 

Actualment, sí que la pregunta correspon a la 

pregunta inicial. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Bé, tal com he dit en contestar la pregunta, i em 

repetiré, doncs, el Consell Directiu del SAAS va 

considerar que havia de fer una substitució. El 

Govern acull les peticions del Consell Directiu del 

SAAS, i no entra a valorar, com tampoc va entrar a 

valorar quan el Consell Directiu del SAAS el mes 

d'agost de l'any passat ens va demanar d'ampliar el 

mandat del Sr. Constante; doncs, ara el Consell 

Directiu del SAAS els ha demanat de posar-hi un 

terme, i el Consell de Ministres ho ha fet. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Armengol teniu la paraula. 

El Sr. Daniel Armengol: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Només, per resumir abans de la meva repregunta, 

per tranquil·litzar la meva companya Montserrat Gil, 

que llegeixi la premsa d'avui i sabrà com s'ha 

seleccionat el nou director del SAAS. Perquè la 

Vanguardia explica clarament que prové d'un 

hospital que tanca per fallida per augment, amb 

dèficit de més de 106 milions d'euros. 

I la meva pregunta que sí que va lligada amb la 

primera pregunta inicial de la meva companya: ha 

finiquitat el Govern el Sr. Constante? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern, tot i que està fora de la pregunta, 

si el Govern vol contestar té la paraula, però no té 

perquè. 
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El Sr. cap de Govern: 

Miri, efectivament està fora, però a més a més està 

feta amb tots els respectes pel conseller que la 

formula, de manera poc rigorosa. 

El Govern no l’ha de finiquitar, l'ha de finiquitar el 

Servei Andorrà d’Atenció Sanitària. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Daniel Armengol. 

El Sr. Daniel Armengol:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sí he entès perfectament que el Consell Directiu del 

SAAS proposa i el Govern disposa. També he entès 

que el Govern, d'una manera discrecional, com així 

ho ha admès el Sr. cap de Govern, nomena i 

desnomena a qui li toca. El Consell Directiu del 

SAAS ha finiquitat el Sr. Carles Constante. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Daniel Armengol, la pregunta és quins són els 

motius, no és... 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sra. Montserrat Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Només vull fer esment a un recull dels mitjans de 

comunicació, on sí que diu i es manifesta clarament 

que "el Govern convoca el Sr. Carles Constante..." -i 

vull que se m'especifiqui si és així-, "...per comunicar-

li que no seguirà perquè es pretén donar una nova 

orientació a la sanitat pública i a la gestió de 

l'hospital. Són certes aquestes manifestacions que 

surten als mitjans de comunicació, Sr. cap de 

Govern? 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Sr. síndic, aquestes manifestacions no són del 

Govern. Són manifestacions que han sortit en un 

mitjà de comunicació i que jo vaig tenir ocasió de 

llegir, com la Sra. consellera i segurament com molts 

de nosaltres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Miri, Sr. cap de Govern, tinc molt clar que vostè el 

va convocar al seu despatx, i suposo que no ho he fet 

mitjançant micros, perquè segurament no tindria 

accés, ni crec que en tingui al seu despatx de micros, 

però sí que es veritat que he parlat amb el Sr. 

Constante, perquè li tinc un gran respecte i ha sigut 

ell el que m'ha explicat que es va reunir amb vostè. 

El que trobo molt injust és que des del dia que es 

reuneix amb vostè, que va ser pocs dies de la 

dimissió de la Sra. ministra, fins al dia 21 d'aquest 

mes, com vostè bé diu, i suposo que en presència de 

la nova ministra, és quan realment se li diu que se li 

cessa el contracte. Per tant, el mateix dia que es 

nomena el nou director, cessem l'ex-director. Quan 

aquesta persona ha estat durant vint dies exercint de 

director general del SAAS, sabent que jo no es 

comptava amb la seva confiança. 

El Sr. síndic general: 

Sra. Gil la seva pregunta. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Són certs aquests fets? 

El Sr. síndic general: 

La pregunta surt de la pregunta inicial... 

(Se senten veus) 

La pregunta inicial són els motius pels quals... 

(Se senten veus) 

Sr. cap de Govern, si voleu respondre. 

El Sr. cap de Govern:  

Únicament respondré, Sr. síndic, que el calendari o 

el temps o els dies els quals fan referència la ministra 

no es corresponen amb la realitat, per molt que ella 

hagi parlat, cosa que no dubto, amb el Dr. 

Constante. 

I també dir-li que si el Govern considerés que el Dr. 

Constante no ha estat un bon professional fins el 

moment d'acceptar la petició del Consell Directiu 

del SAAS, doncs, no tindria cap problema en fer-ho 

públic. I no ho ha pas fet públic al Govern. Per tant, 
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li agraeixo a la ministra que hagi agafat bandera de la 

defensa il·lustració del bon fer del director cessat, 

però potser no calia, perquè el Govern no ha pas dit 

que la seva gestió hagués estat una catàstrofe, com es 

podria intuir de totes aquestes repreguntes, que em 

sembla que no tenen res a veure amb els motius que 

haurien portat el Consell de Ministres a acceptar el 

cessament. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil: 

Doncs, si ha sigut un gran professional, per a vostès 

també, per què l'acomiaden? 

El Sr. síndic general: 

No hi ha resposta. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 4. 

4. Pregunta urgent amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 28 de setembre del 2010, 

relativa a la baixada del ràting en cas de 

la no aprovació de la reforma fiscal. 

Fou registrada amb el número 956 i s'ha publicat en 

el Butlletí número 54/2010, del 28 de setembre.  

Exposa la pregunta la Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

El passat 26 de setembre tot Andorra va poder 

escoltar al ministre de Finances informant que 

Govern emetrà 100 milions de deute públic en lletres 

del tresor, per refinançar una pòlissa de crèdit que ha 

vençut i no pas per aconseguir nou finançament, i 

que properament Govern signarà crèdits amb 

banques estrangeres. En aquesta intervenció el 

ministre, a més, també, va declarar: “Si no s’aprova 

la reforma fiscal abans que finalitzi aquest període de 

sessions, és indiscutible que l’any que ve tindrem una 

baixada de ràting important d’Standard & Poors.”. 

Ens pot el Govern explicar la base d’aquesta 

afirmació? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern el Sr. Pere López. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Pere López:  

Gràcies Sr. síndic. 

La base de l’afirmació és prou clara i fàcil d’entendre 

perquè coneixedor de l'actual situació economico-

financera que es viu a Andorra, i el que també es 

reflexa en l'informe emès per part de l’agència de 

qualificació. 

Tothom és conscient de la necessitat que té la nostra 

economia de diversificar-se. Em remeto, sense anar 

més lluny, a les declaracions que dilluns passat es 

publicaven en un mitjà de comunicació efectuades 

per part del president de la Cambra de Comerç. A 

més, en els factors principals que determinen la 

qualificació d'Andorra per part d’Standard & Poors, 

les dues principals febleses, per tant els dos punts 

més negatius de la nostra economia són justament la 

poca diversificació de l’activitat econòmica i la seva 

excessiva focalització en el turisme i l’activitat 

bancària. 

Avui en dia, gairebé tothom té prou clar que la 

diversificació de la nostra economia, les noves 

oportunitats per als empresaris i pels professionals, 

que la captació d’inversió estrangera passa 

necessàriament per l’establiment del marc fiscal i els 

acords per evitar la doble imposició. 

Addicionalment una recaptació ordenada, justa, 

homologable i suficient de recursos és obvi que és un 

element essencial per a poder mostrar la capacitat 

que té l'Administració andorrana per fer front als 

compromisos que comporta el volum de deute que 

s'ha contret. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Pere López. 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

L’argument de la poca diversificació de l’economia, i 

que requereix que el marc fiscal es posi en marxa per 

atreure inversió és un fals argument, ja que el 

ministre sap perfectament que el problema 
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d'Andorra no és pas d'inversió estrangera, sinó que 

és de revisió estructural del seu model. 

Darrera l’afirmació del ministra hi ha una qüestió 

essencial vinculada al pressupost. El ràting és una 

mesura de la capacitat de retorn del deute. Si un país 

gasta més del que ingressa, el país no té capacitat de 

retornar el deute, i per tant, el seu ràting baixa. 

Ara Andorra gasta 100 milions més del que ingressa, 

i això tan sols per fer l'operativa ordinària. això li cal 

sumar el gran forat que generen les grans obres que 

es puguin fer. De fet ja vam debatre aquí que l’any 

que ve farem... d’aquí al 31 de desembre del 2011 

farem un forat de 300 milions d’euros. 

El Govern no reconeixen les línies mestres del 

pressupost que ha elaborat, i la realitat ens ho fa 

reconèixer amb el dèficit que el Govern va tenir el 

2009 i el que tindrà enguany. 

Sr. ministre, vostè diu veritats a mitges i una mica 

disfressades, permeti’m dir-ho així. És cert que si 

Andorra posa un marc fiscal en el qual el Govern 

passa a recaptar 100 milions d’euros més, com vostès 

volen fer, i aquí es referia vostè amb el tema del marc 

fiscal per solventar el ràting, ja que el marc fiscal li 

permetria recaptar els 100 milions d’euros més que el 

Govern vol recaptar. Aleshores és clar que 

desapareix el forat crònic del Govern; i està clar que 

millora la capacitat del Govern de retornar el deute. 

El que és cert és que el Govern ha de fer unes 

reformes estructurals importants per equilibrar 

ingressos i despeses. 

Vostès, Senyors del Govern, tan sols volen canviar el 

marc fiscal. No volen fer cap altra reforma. Vostès 

volen assolir l’equilibri pressupostari per la via 

d’apujar els impostos, concretament un 33%. Volen 

passar de 300 a 400 milions d’ingressos via impostos. 

Nosaltres volem anar per la via de reduir les 

despeses, els dos camins són tècnicament correctes, 

però si es va pel camí que proposa el Govern d’apujar 

els impostos un 33%, potser millorarem el ràting 

d’Standard & Poors durant un any, però veurem 

quines empreses queden després de la frenada de 

l’economia que provocarà aquesta pujada dels 

impostos enmig de la crisi estructural d'Andorra. 

I també és cert que si es va pel camí de la reducció 

de la despesa fent les reformes estructurals 

necessàries amb mesura i intel·ligència, tots haurem 

de fer un esforç, però li podrem donar viabilitat al 

nostre país. 

Per tant, li prego, Sr. ministre, que doni les 

informacions de forma correcta, i no pas de forma 

esbiaixada, com massa sovint ens té acostumats, i a 

sobre generant alarmisme que si no es passen les lleis 

fiscals, serà la fi d'Andorra amb l’argument que ens 

baixaran el ràting i no podrem aconseguir crèdits. 

El cert és que, malauradament, el ràting ens baixarà, 

perquè vostès no estan fent les reformes que 

necessita el país; i ni tan sols es replantegen tocar 

l'Administració per disminuir despeses, i per tant, 

incrementar la capacitat de pagament i donar 

viabilitat al país, i això quedarà reflectit en una 

millora del nostre ràting. 

I el que no pot ser és que posin pressió a la banca 

amb la por que baixi el ràting nacional, que això 

provoca que baixi el ràting de cada empresa, perquè 

una empresa no pot tenir un ràting superior al sobirà, 

i per tant, posar pressió per aconseguir un 

finançament que no poden aconseguir. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, nosaltres no creem cap alarma. El propi 

informe d’Standard & Poors, que no dubto que vostè 

ha llegit, parla d’unes expectatives negatives per al 

futur, i per tant, ja ens està apuntant una baixada de 

ràting. En l'informe es diu que les expectatives són 

negatives. Per tant, una tendència negativa en 

l’evolució del ràting, excepte..., i per tant, aquesta 

possible baixada del ràting es podria revisar, i per 

tant, es podrien canviar les expectatives de negatius 

a estables, si la feblesa apuntada anteriorment, a la 

que m’he referit, és gairebé exclusivament el 

contingut de l'informe d’Standard & Poors; la feblesa 

d’un model econòmic massa estret, d’un model 

econòmic poc diversificat queda corregida. 

Per tant, Standard & Poors ens apunta i nosaltres, 

des del Govern, entenem així que la fiscalitat és 

oportunitats, és creixement econòmic, és activitat, i 

conseqüentment, posteriorment a tot això, 

possiblement sí que una major recaptació de 

recursos, una major obtenció de recursos per part de 

l'Estat. Però sobretot, també, i així ho entén el 

president de la Cambra de Comerç, és una necessitat 

pels empresaris i pels professionals andorrans. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a l'apartat de les repreguntes. 
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Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

La repregunta és molt concreta: creu el Govern que 

l'única mesura per evitar que Andorra es vegi 

perjudicada amb una rebaixa de ràting i que, per 

tant, totes les empreses que són objecte de 

qualificació també es vegin afectades, ja que com 

repeteixo, a la qualificació sobirana mai pot ser 

superior a la qualificació d'una empresa d'un país, 

aleshores creu que l'única via per aconseguir això és 

posar el marc fiscal que vol el Govern, és a dir 

incrementar en 100 milions la recaptació d'impostos? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, en referència a l'increment 

d'impostos, -són les dades del Sr. Nomen-, nosaltres 

hem presentat la memòria econòmica, les lleis estan 

avui a debat al Consell General, i per tant, el que es 

determini, finalment, serà la voluntat del Consell en 

aquest sentit. 

Nosaltres hem presentat un model fiscal que amb el 

seu desplegament tal com està previst, preveu una 

pressió fiscal d'un 20% del producte interior brut. Per 

tant, una pressió fiscal molt inferior a la mitjana dels 

nostres veïns, a la mitjana de la Unió Europea, totes 

elles properes al 35 o 40%, pressió fiscal molt inferior 

a la dels petits estats, que, insisteixo, se situen al 

voltant de 35%, i per tant, potser sí que en aquest 

sentit hi ha una voluntat de generar certa alarma. 

Vostè sap perfectament que no és així. En el 

document de línies mestres del pressupost, el Govern 

treballa en cinc línies de reforma, reforma de 

l'Administració, de les competències comunals, en 

diferents àmbits, i per tant, sap que el Govern no 

només treballa en el marc fiscal, que el Govern creu 

de manera decidida que és una necessitat per a 

l'expansió i pel creixement econòmic, però que el 

Govern està treballant en diferents reformes que 

formen part del calendari; moltes d'elles iniciades, 

com és per exemple la reforma de l'Administració. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

La repregunta és: atès que el Govern ha reconegut 

abastament que amb les lleis d'impostos directes 

augmentarà entre 70 i 100 milions la recaptació, i 

atès que el Govern ha manifestat en les seves 

memòries econòmiques que els càlculs de l'IVA 

representarien una recaptació similar a la dels 

impostos indirectes en aquests moments. Per tant, 

que l'increment de recaptació que el Govern faria, 

seria efectivament del voltat de 100 milions amb el 

nou model fiscal. Creu el Govern que un increment 

d'aquesta magnitud que representa un increment del 

33% en relació a la recaptació fiscal actual, creu 

vostè que això no suposaria una frenada a l'economia 

que ens faria baixar molt més del que vostè diu el 

ràting de país? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, si el Govern vol contestar, però em dóna 

la impressió que hem sortit una mica de les bases que 

fonamentaven el que havia dit el ministre. 

Sr. ministre heu demanat la paraula? 

El Sr. Pere López: 

Sí. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Tot i que possiblement sí que ens estem allunyant 

molt de la pregunta, jo veig que el Sr. Nomen té 

insistència en parlar que hi ha un increment d'un 

33% dels impostos, i per tant, penso que és bo que 

s'expliqui la realitat de les xifres. 

La pressió actual, la pressió fiscal se situa al voltant 

del 18%. El model que desplega el Govern, el model 

que el Govern ha presentat, insisteixo, que les textos 

es troben a tràmit parlamentari, i que serà la 

voluntat del Consell la que determinarà quin és 

aquest nivell de pressió fiscal, és el 20%. Estem 

parlant del conjunt de les recaptacions, per tant, 

també dels ingressos de les administracions 

comunals, de les cotitzacions socials, i que per tant, 
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part d'aquests impostos que el Govern recapta, 

també es transfereixen a aquestes administracions. 

Per tant, en cap cas es pot fer una simplificació de 

números com molt bé vostè acaba de fer. 

D'aquest 33%, estem parlant de passar d'una pressió 

fiscal que amb els nostres càlculs entenem avui dia 

situada al 18%, a una pressió fiscal situada al 20%. I 

com vostè molt bé ha dit, i com va quedar, el meu 

entendre, a la compareixença relativa a l'impost 

sobre el valor afegit, sense increment de pressió en el 

camp indirecte, i per tant, sense perjudicar la 

competitivitat del turisme, sense perjudicar la 

competitivitat del comerç, i per tant, només estem 

parlant d'impostos que es pagant en el cas d'obtenció 

de beneficis. 

Per tant, entenem que és un model que no perjudica 

l'activitat econòmica, però sí que és un model més 

just en què les empreses, els professionals que facin 

beneficis hauran de contribuir addicionalment a les 

finances públiques, en global, -no estem parlant del 

Govern-, les finances públiques en global, però no 

perjudicar la competitivitat de l'activitat econòmica. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Sí, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Intentaré centrar-me en la pregunta original. 

Crec que parla de dos coses concretes, una Standard 

& Poors i l'altra és la reforma fiscal. Sense moure'm 

d'aquests dos conceptes, simplement remarcar, 

doncs, el canvi d'impressió que hi ha hagut quan 

s'estava en aquestes files on ara estem nosaltres, on 

està el Govern. Abans Standard & Poors era una 

empresa segurament sense importància, i avui veiem 

que no, que és una empresa molt important. I 

aquesta empresa molt important amenaça d'abaixar 

el ràting. El Sr. ministre, tal com es formula la 

pregunta, ha dit, doncs, que amb el nou marc fiscal, 

probablement mantindríem aquest estàndard. 

Perquè m'entenguin totes les persones del que 

parlem, el que estem dient és que si s'abaixa el ràting 

del país, difícilment una entitat financera el pot tenir 

millor. Ho ha dit el Sr. Nomen abans, no només ho 

ratifico jo sinó que és així. I això voldria dir que el 

preu del diner que avui totes les persones i usuaris 

prestadors de diners, és a dir les famílies, també se'ls 

hi encariria. 

La pregunta original, segons es desprèn de les 

manifestacions del Sr. ministre, és a dir que amb el 

nou model fiscal podríem mantenir el ràting. Això 

depèn del Consell General, està a la Comissió. Per 

més de pressa que anem i més que vulguin inventar 

la celeritat dins dels processos, difícilment l'any que 

ve estarà en curs. 

Què preveu el Govern a manca, doncs, de 

l'aplicació, si és el cas, per l'any que ve, d'aquesta 

reforma fiscal per mantenir el ràting i millorar el 

d'Standard & Poors? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sr. ministre. 

El Sr. Pere López:  

El Govern entén arran de la visita d'Standard & 

Poors i arran de les reunions de treball que 

l'aprovació per part del Consell General prèvia a la 

visita que es produirà segurament el mes de maig de 

l'any vinent, seria un bon senyal que aniríem en la 

línia d'intentar aconseguir l'objectiu de mantenir el 

nivell de ràting. 

En tot cas, ja he parlat que el Govern està treballant 

en diferents línies de reformes, de reformes amb les 

competències comunals, de reformes amb 

l'Administració, i que per tant, no ens estem limitant 

únicament a parlar de la qüestió del marc fiscal; que 

entenem fonamental pel creixement econòmic, i per 

tenir unes expectatives de futur pel nostre país. 

En tot cas, les altres línies de treball són igualment 

importants que el marc fiscal, com ho és, insisteixo, 

la reforma de l'Administració i les reunions que 

s'estan tenint amb els comuns per definir les 

competències comunals. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel: 

Gràcies Sr. síndic. 

M'agradaria, doncs, si pot ser el ministre més precís, 

doncs, entenem que, finalment, han entès que 

Standard & Poors és decisiu, és important, però per 

les famílies que ens estan escoltant avui en dia, 

perquè no se’ls hi apugi el preu de la hipoteca l'any 

que ve, què pensa fer el Govern en concret, a part 
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del que no depèn de vostès, que és la reforma fiscal. 

És una pregunta molt concreta, molt senzilla i que va 

directament lligada amb Standard & Poors, i amb el 

tema la de les lleis fiscals. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

El que pugui dir Standard & Poors poc o res té a 

veure amb el cost de les hipoteques per les famílies. 

Estem parlant de l'activitat bancària. El que sí que 

una baixada de ràting comportaria un encariment 

del finançament de l'Estat andorrà, quan aquest 

finançament s’efectuï en forma d'emissió de deute 

públic. Però jo crec que parlar ara de l'increment del 

cost de les hipoteques que estan signades amb els 

bancs, i que, per tant, les condicions estan ja 

establertes és parlar d'una qüestió... vincular o 

intentar vincular, si ho he entès bé, dos qüestions 

que no tenen res a veure. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Daniel Armengol teniu la paraula. 

El Sr. Daniel Armengol: 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Reprenc les paraules del Sr. ministre segons estan 

escrites en la pregunta del Sr. Nomen. És 

indiscutible que l'any que ve tindrem una baixada 

del ràting important d'Standard & Poors si no 

s'aprova la reforma fiscal. Si s'aprova la reforma 

fiscal, Sr. ministre, es compromet amb nosaltres que 

ens mantindran el ràting? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Jo parlo en les meves declaracions en el sentit que es 

preveu una baixada important del ràting. Jo crec que 

només hi ha possibilitats de mantenir el ràting tirant 

endavant la reforma fiscal. Però evidentment, no són 

les declaracions que vaig efectuar en el seu moment i 

que no puc agafar cap compromís en aquest sentit. A 

la inversa sí, si no hi ha reforma fiscal, si no hi ha 

una sèrie de missatges importants, tant de 

creixement econòmic, insisteixo, perquè és el que 

ens apunta Standard & Poors, i per tant, de 

possibilitats de diversificació de la nostra economia, 

el meu parer segueix sent que tindrem una baixada 

important del ràting, i que les probabilitats que això 

no es produeixi disminueixen de manera molt 

important si s'aprova el marc fiscal que, finalment, és 

una qüestió que decidirà la Comissió de Finances 

amb els termes que la decideixi. Si és amb els termes 

equivalents a la que va aprovar el Govern, jo crec 

que la probabilitat que s'abaixi el ràting disminueix 

de manera molt significativa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Jo intentaré que no hi hagi cap problema quant a 

l'acotament de la pregunta. 

El Sr. ministre va dir que era indiscutible que l'any 

que ve tindríem una baixada del ràting, nosaltres li 

preguntem que ens expliqui la base d'aquesta 

afirmació. Nosaltres entenem que aquesta afirmació 

no té base, ja que, i la pregunta és, vostè no creu que 

també es pot fer aconseguint altres formes evitar la 

baixada del ràting. Per exemple, reestructurar 

l'Administració i baixar la seva despesa; per exemple, 

reactivar l'economia; per exemple, tenir més 

transparència al Govern i no fer aquesta mostra de 

tal opacitat amb la gestió i amagant-se al darrera de 

tecnicalitats per no contestar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Entenc que jo he parlat en la meva resposta de 

creixement econòmic, de reactivació de l'economia, 

de noves oportunitats de captació estrangera. Estic 

llegint algun dels termes que feien part de la meva 

resposta, per tant, entenc que he parlat de les 

qüestions que sembla que preocupen el Sr. Nomen. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Pere López. 

Hi ha una altra pregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 5. 

5. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a unes adjudicacions a l'empresa 

Hummanova. 

Fou registrada amb el número 914 i s'ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010, del 20 de setembre.  

Exposa la pregunta la Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

En relació a unes adjudicacions a l’empresa 

Hummanova de Barcelona, té el Govern constància 

d’alguna relació existent entre el Sr. Miquel Clua, 

l’empresa Argo i l’empresa Hummanova? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern el Sr. cap de Govern, teniu la 

paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

La pregunta és molt concisa i mereix una resposta 

igual de concisa, que seria que no. A la paraula 

constància que és la que se'ns demana, el Govern no 

té constància d'alguna relació. Que és el que se'ns 

demana. Però afegiré que com sigui que l'empresa 

consultora Argo té referències des de l'any 1992 de 

nombroses anàlisis i estudis de retribució i 

d'avaluació tant pel sector públic andorrà com per 

empreses privades andorranes, i sabem que ha fet 

col·laboracions en aquestes activitats històriques 

amb altres empreses, pot ser probable que hagin 

mantingut alguna relació professional en el 

desenvolupament de projectes, que suposo que és el 

que ens volia demanar el conseller en aquesta 

pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, fixi's si hi ha relació entre del Sr. Clua de 

l'empresa Argo d'Andorra i l'empresa Hummanova 

de Barcelona, que si un va a Internet en troba un 

munt de relacions. I permeti'm posar un exemple que 

queda dins de les obligacions constitucionals de 

control per part del Grup Parlamentari Andorra pel 

Canvi al Govern. 

El 23 d'octubre del 2009 el Govern adjudica de 

forma directa a Hummanova un contracte de 45.500 

euros, no 500 euros, 45.500 euros per fer el 

diagnòstic i proposta de millora del GADA, el 

sistema d'avaluació de l'Administració. Es va tractar 

d'una adjudicació directa, sense concurs. Com 

tothom sap i d'acord amb l'article 54.2 de la Llei de 

contractació pública, les adjudicacions directes no 

poden ser superiors a 12.021 euros, i aquí eren 

45.500 euros. 

I quan es fa això s'han de demanar tres pressupostos. 

Curiosament, el Govern va demanar pressupost a 

Hummanova, que el va guanyar; pressupost a Argo, 

que va quedar en segon lloc; i una tercera empresa 

que de moment no en parlaré, ho faré més tard. Em 

de guardar una mica l'erràtica de la presentació. 

Recordem que segons la Llei de contractació, en el 

seu article 53.4, els contractes de treballs tècnics i de 

serveis no poden ser objecte de subcontractació ni de 

cessió total. La sorpresa és que el 26 de març del 

2010, la premsa nacional recull unes manifestacions 

del Sr. Clua, com a director d'Argo, manifestant que 

Argo és l'empresa que ha elaborat pel Govern 

l'informe sobre els problemes i les possibles solucions 

que planteja el GADA. I que recordem que qui va 

guanyar l'adjudicació directa va ser Hummanova de 

Barcelona, i el Sr. Clua, d'Argo, manifesta que és 

Argo l'empresa andorrana qui ha fet la feina. I 

recordem que no es pot subcontractar aquesta feina. 

Estem, doncs, davant de dos empreses que 

col·laborem tan expressament que una fa la feina a 

l'altra. Això li suma que el Govern fa una 

adjudicació directa al marge de les disposicions de la 

Llei de contractació. Que el Govern, coneixedor de 

la relació entre les dos empreses, les agafa com dos 

de les tres a qui ha de demanar pressupost. Acaba 

guanyant la de Barcelona i acaba fent la feina la 

d'Andorra. Cessió o subcontractació que està 

prohibida per Llei. 

De moment, em sembla que no anem bé! 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri, Sr. Nomen, si no anem bé, i per tant anem tan 

malament i hi ha tantes violacions de la norma legal, 

no dubto que vostè actuarà en conseqüència. A 

partir d'aquí, doncs, el Govern considera que va 

analitzar aquestes contractacions i que ho va fer 

correctament. I si vostè creu que no és així, doncs, el 

convido a actuar en conseqüència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l'apartat de les repreguntes. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Govern ens invita a anar per la via legal, com en 

el cas que abans ha fet plorar a tants nens aquí a 

fora. 

Doncs, veurem el que fem! 

Però en tot cas, li dic és cert o no és cert que el 

Govern ha treballat conjuntament amb les dos 

empreses, Hummanova i Argo, i és coneixedor de 

l'estreta relació entre les dos empreses. 

I per facilitar-li la resposta, ja li dic el que he vist jo a 

la premsa. Li permeto recordar que el 26 de març del 

2010, també podem llegir la notícia que la Secretaria 

d'Estat de la Funció Pública, conjuntament amb les 

empreses Argo i Hummanova, tots junts, van 

organitzar la taula rodona sobre la gestió del personal 

a l'Administració pública. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

No hi ha pregunta? 

Alguna altra repregunta? 

Doncs, passem a la pregunta següent. 

6. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a l'existència d'alguna relació 

personal o professional entre el Sr. 

Miquel Clua i el Partit Socialdemòcrata 

o el Sr. Jaume Bartumeu. 

Fou registrada amb el número 914 i s'ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010, del 20 de setembre.  

Exposa la pregunta la Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Sap el Govern si existeix alguna relació personal o 

professional entre el Sr. Miquel Clua i el Partit 

Socialdemòcrata o el Sr. Jaume Bartumeu? 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern, Sr. cap de Govern teniu la 

paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 

En primer lloc, el Govern vol fer una precisió o una 

declaració prèvia, perquè no entén i dit sigui amb el 

màxim respecte als consellers generals que 

exerceixen el seu dret constitucional d'interpel·lar el 

Govern, el Govern creu que no es pot admetre que 

es vulgui barrejar una sessió de preguntes al Govern 

amb atacs personals amb algun dels seus membres o 

insinuacions personals. 

En tot cas, passo a la resposta. 

El Sr. Miquel Clua Penya i el Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany, no figuren els dos segons cognoms en la 

pregunta, però hem de suposar que es referia a 

aquestes persones, no tenen cap relació professional. 

La primera resposta. 

El Sr. Miquel Clau Penya i el Sr. Jaume Bartumeu 

Cassany tenen més d'una relació personal. S'han 

criat a Andorra, hi han crescut, han estat companys 

de batxillerat i de pre-universitari a l'Institut 

Espanyol d'Andorra, i fins i tot, vam fer junts un 

viatge de fi de curs fins a Grècia en un vaixell turc. 

Qüestions personals, totes elles, que res tenen a 

veure amb la missió de control, dit sigui amb el 

màxim respecte, de l'acció del Govern que correspon 

als consellers generals. A ben segur, el conseller que 

formula la pregunta que ni s'ha criat a Andorra, ni 
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ha crescut ni ha estudiat el batxillerat, no està en 

disposició de saber què són les relacions personals al 

nostre país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Em primer lloc, agrair en nom de les moltes persones 

que ni han tingut la sort o la circumstància de néixer 

a Andorra i criar-se, el comentari malaurat que vostè 

ens ha dedicat. 

En tot cas, tothom que segueixi una mica la política 

d'Andorra, doncs, coneix l'estreta relació existent 

entre el Sr. Miquel Clua i el Sr. Jaume Bartumeu que 

va més enllà de la seva infància i de les seves 

aventures en un vaixell turc viatjant per les costes de 

Grècia. 

Tothom sap que el Sr. Clua ha etat estretament 

vinculat al Partit Socialdemòcrata, i això és el que a 

mi m'interessa i em preocupa més. A part la relació 

personal, que no és com a persona del Sr. Jaume 

Bartumeu, sinó en la seva funció de cap de Govern. I 

aquí els grups parlamentaris tenim l'obligació 

constitucional de fer una sessió de control al Govern. 

I és per aquí per on anem. 

Per tant, ara la cosa ja es complica més, ja que tot 

indica que la innocència no és el principi que han 

envoltat aquestes actuacions que ens ocupen. El 

Govern no acaba de respectar la Llei i adjudica 

directament un contracte de 45.500 euros quan tan 

sols ho pot fer per valors inferiors als 12.000 euros. 

Primer punt. 

Segon punt. Per fer una adjudicació directa el 

Govern ha de demanar tres pressupostos, i dos 

d'aquests tres pressupostos els demana a 

Hummanova i Argo. Es dóna el contracte directe a 

Hummanova. Després, qui executa la feina és Argo, 

segons reconeix públicament el seu soci-director, Sr. 

Miquel Clua, company de vaixell turc del Sr. cap de 

Govern. I resulta que el Sr. Clua té una estreta 

relació amb el Sr. Bartumeu i el Partit 

Socialdemòcrata. Ens sembla que comencem a anar 

per un camí pitjor que pel que anàvem fins ara. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern. 

El Sr. cap de Govern:  

Gràcies Sr. síndic. 

Ja que seguim les qüestions personals, li precisaré 

que el Sr. Miquel Clua Penya tampoc és nascut a 

Andorra. Jo he dit que s'hi va criar. 

A part d'aquesta qüestió transcendent, en dubto, 

miri, l'article 26 de la Constitució reconeix els 

andorrans el dret a la lliure creació de partits polítics. 

Vostè porta una sèrie de dies que vol criminalitzar 

l'existència de partits polítics. Els partits polítics són 

constitucional i coadjuven a la formació de les 

opinions de les persones. Allí on no hi ha partits 

polítics, hi ha lobbies econòmics i forces de pressió 

econòmica que volen influir en l'activitat política. 

Cadascú té l'opció que vulgui, però ser membre del 

partit polític i ser membre del Partit Socialdemòcrata 

o ser membre d'un altre partit polític d'aquest país, 

no és ni cap delicte ni cap presumpció com les que 

vostè està insinuant d'actuar incorrectament. Ni 

invalida a cap membre de cap partit polític a postular 

en cap edicte o a ser objecte de concessió d'una 

contractació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l'apartat de les repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sr. Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, per contestar-nos sí, hi ha una relació entre el 

Sr. Miquel Clua i el Sr. Jaume Bartumeu, vostè creu 

que és realment necessari que ens digui que els que 

no ens hem criat aquí a Andorra no podem entendre 

aquestes relacions, quan al mateix temps volen fer 

una llei de la nacionalitat, que no acabo d'entendre 

com es desmenja tot això, i que ara ens digui que jo 

estic en contra de la creació de partits polítics! Què 

té a veure tot això? 

Vostè creu que és realment necessari tot això per 

contestar a la pregunta de si hi ha una relació entre 

el Sr. Miquel Clua i el Sr. Jaume Bartumeu? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Constato que no hi ha una pregunta una vegada 

més. 

Alguna repregunta? 
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Passem, doncs, a la pregunta número 7. 

7. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a una adjudicació directa a 

Hummanova de 15.340 euros. 

Fou registrada amb el número 914 i s'ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010, del 20 de setembre.  

Exposa la pregunta la Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

És cert que el Govern va fer una adjudicació directa 

a l'empresa Hummanova, recordem la de Barcelona, 

de 15.340 € per fer 13 entrevistes i 3 focus grups, 

sense demanar cap altre pressupost a altres 

empreses? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

En resposta a una demanda d'informació que va 

rebre el Govern formulada per carta de 28 de maig 

d'aquest any 2010, demanda d'informació formulada 

pel llavors conseller general del Grup Parlamentari 

Andorra pel Canvi, Sr. Óscar Encuentra Bardina, el 

Govern ja va exposar que la realització d'entrevistes i 

focus grups addicionals per part de l'empresa 

Hummanova no havia respòs a la necessitat de fer 

una segona ronda més enllà del pressupost inicial, 

sinó que feia part íntegra de l'informe diagnòstic 

GADA, per tal de completar la informació 

necessària per a la correcta elaboració del mateix. 

La necessitat de realitzar 13 entrevistes i 3 focus 

grups addicionals, va sorgir després de prendre en 

compte els suggeriments de diferents col·lectius de 

l'Administració d'ampliar l'abast de la recollida 

d'informació. Per tant, vist que l'empresa 

Hummanova ja recollia aquesta possibilitat en la 

seva proposta inicial, i que els treballs del diagnòstics 

ja estaven endegats per la mateixa empresa, no 

hagués tingut massa sentit fer un concurs per 

adjudicar una part que s'havia d'incloure en 

l'elaboració del dit diagnòstic. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Aquí tenim el pressupost que va presentar l'empresa 

Hummanova. En aquest pressupost, dins de les 

clàusules econòmiques no hi ha pas la possibilitat de 

fer un afegit de 15.340 euros. Això és fals. 

L'article 54.2 de la Llei de contractació pública és 

clar. Les adjudicacions directes només poden ser per 

imports inferiors als 12.000 euros. Fixem-nos que 

estem dient que el Govern ha adjudicat al marge de 

la Llei el primer contracte de 45.500 euros, i ara un 

altre de 12.000 euros. Tot això al marge de la llei. I 

el Govern no ho rebat pas perquè no pot rebatre 

aquesta qüestió. 

El Govern no ha respectat la Llei. Això per 

començar. però fixem-nos en quin context s'ha fet 

aquesta vulneració de les obligacions legals del 

Govern. 

Recordin que el Govern ja va adjudicar de forma 

directa a Hummanova un contracte de 45.500 euros. 

Que la segona empresa a qui se li va demanar 

pressupost era Argo. Argo va presentar un 

pressupost de 52.500 euros, com queda manifestat 

aquí en el seu pressupost. Però recordem que qui 

finalment va fer la feina, segons va manifestar el Sr. 

Clua, va ser Argo, no pas qui va guanyar, 

Hummanova. 

Ara ens trobem que el Govern fa una segona 

adjudicació directa a Hummanova per un import de 

15.340 euros. I aquesta vegada el Govern ja ni es 

molesta a demanar dos pressupostos més. I quan se li 

fa el requeriment de dir, en base a què s'ha fet això? 

Treu el fals argument que ja estava contemplat en el 

pressupost. Cosa que és absolutament falsa. 

I a més li pregunto jo: per fer una feina de 3 focus 

grup i 13 entrevistes, 15.340 euros. A quan surt 

l'entrevista aquí? 

En tot cas, el Govern paga aquesta xifra directament 

a Hummanova per acabar una feina de l'informe 

sobre GADA, i ara aquesta en aquest cas, no sabem 

si aquesta feina la va fer realment Hummanova o la 

va fer Argo. 

En tot cas, seguim per un camí més que complicat. 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern:  

Bé, en primer lloc constatar, ja ens ha passat -i no ho 

he dit en la pregunta anterior- anem saltant, és cert 

que hi ha quatre preguntes que fan referència a la 

mateixa qüestió però en conseller va saltant d’una 

pregunta a l’altra i al final potser costa de seguir 

l’exposició.  

Torno a dir el que ja he dit en la intervenció inicial. 

El Govern entén que ha actuat correctament, que ha 

demanat el que havia de demanar i que ha pogut fer 

aquesta adjudicació d’aquesta prestació de serveis. Si 

el Govern ha actuat contra la llei i és el 

convenciment del conseller que formula la pregunta 

i probablement d’alguna empresa que li hauria 

agradat ser consultada i no ho ha estat, doncs, jo 

crec que és molt adequat impugnar les decisions de 

Govern que per això estem en un estat de dret. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

És cert que Govern va adjudicar a Hummanova una 

feina per 45.500 euros a la que si li sumem els 15.340 

de l’adjudicació directa dona un import de 60.840? 

És a dir, un import superior al del segon millor 

pressupost que era el de l’empresa Argo per un 

import recordem de 52.500 euros. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen constato que heu passat a la pregunta 

següent. 

Heu passat a la pregunta vuitena. 

El Sr. Eusebi Nomen:   

Sí, sí. Estàvem a les repreguntes perdó.  

M’he confós. No hi ha repreguntes. 

 

El Sr. síndic general: 

Entenc que no hi ha repreguntes. 

Doncs, passem a la pregunta número 8. 

8. Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M.I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a l’adjudicació directa d’una 

feina a Humannova. 

Fou registrada amb el núm. 914 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

És cert que Govern va adjudicar a Hummanova una 

feina per 45.500€ a la que si se li sumen els 15.340€ 

de l’adjudicació directa dóna un import de 60.840€, 

és a dir, un import superior al del segon millor 

pressupost que era el de l’empresa Argo (per un 

import de 52.500€)? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon pel Govern, Sr. cap de Govern teniu la 

paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, aquí tampoc tenim la mateixa lectura de la 

norma d’aplicació. El Govern entén que no hi ha lloc 

a sumar dues adjudicacions distintes. La base de 

comparació que s’ha d’agafar són les propostes 

inicials -a les que també està fent referència la 

pregunta del Sr. conseller- i en aquest cas són 45.500 

euros per Hummanova i 52.500 euros per Argo. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 
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Veig que el Sr. cap de Govern no s’ha llegit els 

pressupostos ja que el pressupost de Argo sí que 

contemplava tots els focus grups i, per tant, i tant que 

són contemplables un cop agregats. 

Resumint: que Govern fa un adjudicació directa de 

45.500 euros i demana pressupost a tres empreses, és 

Govern qui selecciona a quines empreses li demana 

el pressupost. Dos d’elles col·laboren juntes. La 

primera guanya el contracte i la segona en realitat 

executa la feina. Tot es fa incomplint els límits legals 

de contractació i subcontractació, cosa que Govern 

en cap moment pot rebatre. Després ens trobem que 

Govern, ja en una segona adjudicació directa per 

import de 15.340 euros, el fa a la mateixa empresa, 

ara ja sense demanar dos pressupostos més.  

El resultat és que la feina del GADA acaba costant 

60.840 euros. Però, permeti’m que ara entri en 

escena el misteriós personatge d’aquest afer. La 

tercera empresa a la que Govern, de forma 

voluntària i expressa, va demanar un pressupost per 

l’adjudicació inicial. I saben com es diu aquesta 

tercera empresa? Els ajudaré, té el mateix cognom 

que la que va guanyar. En concret es diu Europa 

Innova. Ara ja no es diu Hummanova, és Europa 

Innova, i recordem que la que va guanyar es diu 

Hummanova. La similitud entre els noms va 

acompanyada d’una relació de col·laboració entre les 

tres empreses a les que Govern, de forma que qui ho 

vulgui entendre com a casual que ho entengui així, 

jo no ho puc entendre casual, va demanar els tres 

pressupostos. Ara això sí, casualment en una 

publicació sobre “la supervivencia es innovación: 

mídela”, que he llegit recentment es destapa la 

relació entre Hummanova, Argo i Europa Innova de 

forma casual, hem vaig trobar amb això, coses de la 

vida. Es destapa la relació entre Hummanova, Argo i 

Europa Innova i el Sr. Clua company del vaixell turc 

del Sr. Bartumeu.  

Senyors de Govern, aquest Grup Parlamentari no 

pot permetre que Govern, de forma voluntària i 

expressa, faci una adjudicació directa al marge de la 

llei per un import superior al límit legal. Que ho faci 

demanant un pressupost a tres empreses que 

col·laboren entre elles estretament. Que faci una 

segona adjudicació pel mateix camí. Que el cost 

total sigui de més de 60.000 euros. I ara, permeti’m 

una mica de suspens. Saben quina és la cotització 

que va fer la tercera empresa Europa Innova? Doncs, 

67.000 euros, tots són casualitats, pràcticament el 

que al final va acabant costant la broma. Casualitats 

que nosaltres considerem inacceptables.  

Entenem que Govern ha de fer les investigacions 

oportunes sobre qui és el membre de Govern que ha 

permès aquesta actuació i que es prenguin les 

mesures oportunes. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. cap de Govern: 

Bé, és una reiteració del que ja he dit en les anteriors 

preguntes.  

El Govern entén que ha actuat de manera adequada 

i correcta. Si el grup parlamentari que formula la 

pregunta considera que no és així, doncs, ja l’hem 

escoltat aquí en la seva argumentació de la qual 

discrepem però si creu que hi ha una violació de la 

llei això és pot discutir, si es que creu que ho ha de 

fer, en un altre escenari. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

No hi ha repreguntes. 

Doncs, se suspèn la sessió durant vint minuts. 

(Són les 18.00h) 

(Se suspèn la sessió) 

 

(Són les 18.35h) 

(Es reprèn la sessió)  

El Sr. síndic general:  

Reprenem la sessió. 

Passem a la pregunta número 9. 

9. Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M.I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a quina és la utilització d’una 

avenç de fons de 292.240 euros del mes 

de maig del 2010. 

Fou registrada amb el núm. 914 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen. Teniu la 

paraula. 
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El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Govern pràcticament no ha fet cap avenç de fons 

durant el 2010 excepte el de 292.240 euros el mes de 

maig d’enguany. Quina utilització ha fet Govern 

d’aquest avenç de fons? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon el Govern, Sr. cap de Govern teniu la 

paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, a la data d’avui Govern no ha disposat, és a 

dir, que no ha gastat ni compromès els crèdits 

aprovats pel Govern mitjançant el decret d’avenç de 

fons al qual fa referència la pregunta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Cap de Govern. 

Per la dúplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

És sorprenent que Govern hagi pres una mesura 

extraordinària com és la d’un avançament de fons de 

292.240 euros, fet per un decret, el decret 

12/05/2010 que recordem que és pel qual s’autoritza 

un avenç de fons per un import total de 292.240 

euros per finançar el projecte de la descripció i la 

valoració dels llocs de treball de l’administració 

general, elaboració del llibre blanc sobre la Llei de la 

Funció pública i l’estudi pel desplegament de les 

carreres professionals de l’administració. Aquesta és 

una feina que és absolutament necessària de fer. 

Quan nosaltres varem veure aquell avançament de 

fons ens pensaven que Govern realment volia posar-

se a treballar amb la reestructuració de 

l’administració. En el moment que varem començar 

a demanar informació sobre Humannova, Argo, 

Europa Innova, tot això es va parar i esperem que 

aquest avançament de fons no fos una maniobra per 

donar uns altres contractes a Humannova, Argo o 

Europa Innova. 

En tot cas, manifestar que no entenem com una 

feina d’aquesta importància l’ha aturat Govern, ja 

que entenem perfectament, que s’hagués fet aquest 

avançament per aquests imports, per aquestes 

quantitats, si bé, el que li tocava de fer Govern era 

trobar la forma correcta de finançar-ho, que aquesta 

és una altra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Nomen. 

Passem a l’aparta de les repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

Passem doncs, a la pregunta número 10. 

10. Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M.I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa al nomenament definitiu com a 

funcionari del govern del Sr. Alexandre 

Cucurella Rossell. 

Fou registrada amb el núm. 914 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. Alexandre Cucurella Rossell forma part de 

Govern en qualitat de secretari general del Govern, 

però abans era funcionari en període de proves. Pot 

Govern confirmar si segons l’acord de Govern de 31 

de desembre 2008, mitjançant el qual es nomenà 

funcionari en període de proves al Sr. Cucurella -o 

segons altra documentació que tingui Govern- es 

nomenà al Sr. Cucurella com funcionari en període 

de proves procedent del torn de promoció interna o 

si era procedent del torn d’ingrés? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon el Govern, Sr. cap de Govern, teniu la 

paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. Alexandre Cucurella Rossell no –cito 

textualment la pregunta- no forma part de Govern 

en qualitat de secretari general de Govern, sinó que 

és secretari general del Govern. El Govern per acord 
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adoptat el 31 de desembre de 2008, el nomenà 

funcionari en període de prova per ocupar una plaça 

de treball de cap d’unitat del Registre de societats i 

el Sr. Cucurella procedia del torn d’ingrés. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

No deixa de ser curiós que, si un va a la web de 

Govern veu que el Sr. Cucurella està -dins de la web 

de Govern- presentat com un membre de Govern i 

per això m’he permès fer aquesta presentació. 

Per tant, el que sí que Govern ens aclareix és que el 

Sr. Cucurella procedeix del torn d’ingrés, per tant, 

segons l’article 38 de la Llei de la funció pública de 

15 de desembre del 2000, s’estableix que el seu 

període de proves ha de durar dotze mesos. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, Sr. cap de Govern, teniu la paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Bé, no tinc res a duplicar més enllà de la contesta 

que he fet a la pregunta que se’ns formulava. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Hi ha alguna repregunta? 

Passem doncs a la pregunta núm. 11. 

11. Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M.I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a si el Sr. Alexandre Cucurella 

Rossell ha conclòs satisfactòriament el 

període de proves. 

Fou registrada amb el núm. 914 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Pot Govern explicar com pot ser que el Sr. Cucurella 

hagi conclòs satisfactòriament el període de proves, 

tenint en compte que el Sr. Cucurella va prendre 

jurament com a secretari general de Govern el dia 12 

de juny 2009? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon el Govern, Sr. cap de Govern teniu la 

paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Com a secretari general del Govern des del 12 de 

juny del 2010, el Sr. Alexandre Cucurella ha assumit 

un conjunt de responsabilitats, funcions i tasques 

que són pròpies de llocs de treball amb un alt 

contingut de gestió dels circuits administratius més 

complexos. D’altra part, ha adquirit un alt 

coneixement del funcionament de l’administració 

general, així com visió del conjunt de la seva 

organització interna. A més, l’assumpció de les 

funcions de secretari general ha comportat unes 

responsabilitats importants en quant a la gestió 

d’equips de treball i l’obligació de teixir i mantenir 

una xarxa de relacions internes i externes de gran 

abast -internes i externes de l’administració, s’entén. 

Si considerem la missió del lloc de treball de cap del 

registre de societats, llegeixo: 

“- coordinar tots els processos tècnic-administratius 

d’acord amb la Llei de societats anònimes i de 

responsabilitat limitada, la Llei d’inversions 

estrangeres, així com el Reglament del Registre de 

societats mercantils; 

- participar en el desplegament legislatiu per 

actualitzar el registre de les exigències nacionals i 

internacionals; 

- actualitzar i posar al dia l’arxiu de societats 

mercantils.” 

Queda clar, al nostre entendre, que les funcions i 

responsabilitats assumides com a secretari general 

constitueixen una formació específica més que vàlida 

dins d’un període de prova de cara a assumir un lloc 

de treball com el de cap d’unitat del registre de 

societats mercantils. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Per començar, permeti’m corregir al Sr. Cap de 

Govern, ell va prendre jurament el 12 de juny de 

2009, no el 12 de juny de 2010. Això és important a 

l’hora de comptar els períodes, no és pas per voler 

corregir un lapsus que tothom pot entendre, sinó que 

m’interessa deixar-ho molt clar ja que és important 

pel còmput de terminis. 

El Sr. Cucurella, com a membre de Govern, està 

obligat a agafar la seva excedència i l’ha d’agafar el 

12 de juny de 2009. El seu període de proves de 

dotze mesos, que va començar el 31 de desembre de 

2008, en conseqüència, no podia acabar abans que 

ell hagués d’agafar l’excedència, que és el 12 de juny 

de 2009. 

Per tant, Govern està fent una arbitrarietat i està 

tractant al Sr. Cucurella aquí també al marge de la 

llei, ho hem vist abans amb el cas del Sr. Clua, ara 

ho veiem amb el cas del Sr. Cucurella. Govern no 

està complint la llei. El Sr. Cucurella està en 

excedència des del 12 de juny de 2009, cinc mesos i 

dotze dies desprès de la seva presa de jurament, per 

tant és impossible que el Sr. Cucurella hagi pogut 

acabar el seu període de proves, que recordem, la llei 

ens estableix clarament -com hem mencionat abans- 

que l’article corresponent aquest període de proves a 

de ser de dotze mesos. 

Per tant, el que Govern està fent és funcionaris a 

persones amb càrrecs polítics, fins i tot, a un membre 

de Govern. 

Esperem que revisi la seva posició i obri la porta a un 

Govern d’unitat i acabi amb aquestes arbitrarietats. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Per la dúplica, passo la paraula al Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, és ben evident avui que les interpretacions o les 

lectures amb aplicació subsegüent dels textos legals 

defereixen molt entre el conseller que formula la 

pregunta i el Govern. En la contesta he explicat i ara 

hem repetiré amb altres paraules potser, el criteri de 

Govern és que un funcionari amb període de prova 

que està en servei actiu de l’administració i passa a 

ocupar -a través d’una excedència- un càrrec a dins 

de la mateixa administració, el criteri de Govern ha 

estat considerar-lo com una continuïtat del servei 

actiu i com he explicat en la contesta, el procés 

formatiu d’aquest funcionari s’ha accelerat durant 

aquest mesos que ha estat ocupant la plaça de 

secretari general de Govern, que no és membre de 

Govern. 

En tot cas la consideració és aquesta. No estem fent 

funcionari il·legalment a ningú, és una persona que 

ja havia entrat amb un edicte, i per tant, entenem 

que corresponia fer el nomenament que varem fer i, 

a més a més el varem fer amb tota transparència 

publicant-lo, com és sabut al Butlletí Oficial. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de les repreguntes.  

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Miri, en quant a la transparència, jo tinc una mania i 

és que els “bopes” que hem llegeixo són els dels 

mesos d’agost i els mesos de desembre, que són els 

que ningú es llegeix i això es va publicar el mes 

d’agost. Ara bé, vostè ens està dient que -i aquí és on 

ve la meva repregunta- aquest funcionari amb 

període de proves que passa a tenir un càrrec polític, 

clarament polític, com a membre de Govern, que 

està en període d’excedència, vostè considera que 

aquest temps és de continuïtat de període actiu a 

l’hora de fer els còmputs d’esdevenir funcionari i que 

a demès els accelera. És a dir, el fet d’anomenar algú 

com a un càrrec de confiança, com a un càrrec 

polític, és la via exprés, per aconseguir que es 

converteixi en funcionari, això és el que em faltava 

sentir. Això és absolutament al marge de la llei. Una 

persona que està en excedència no se li poden 

computar....., està en excedència, està fora, no està 

dintre, està fora, està en excedència, no pot comptar 

els períodes de prova. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

On és la pregunta? 

El Sr. Eusebi Nomen: 

La pregunta és òbvia, és que si està d’acord amb que 

vostè està dient això i que ens ho expliqui, com 

s’aguanta tot això? 



Sessió ordinària del dia 29 de setembre del 2010 Núm. 14/2010 Diari Oficial del Consell General 

35 

El Sr. síndic general: 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Clar, hauria de fer un exercici d’interpretació de la 

pregunta que no ha estat formulada, no? Però li 

contestaré al conseller que ell té un criteri i el 

Govern en té un altre, per això a fet el que ha fet. I 

repeteixo, és la tercera vegada que ho dic, el Govern 

entén que durant l’exercici d’un alt càrrec -no d’un 

càrrec polític- d’un alt càrrec com és el de secretari 

general del Govern, la persona que segueix a la 

funció pública, doncs, pot veure’s computat el 

període de prova i és així ho em considerat i així ho 

em fet amb tota transparència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra pregunta? 

Passem a la pregunta número 12. 

12. Pregunta amb resposta oral del 

Govern, presentada pel M.I. Sr. Eusebi 

Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit 

de data 20 de setembre del 2010, relativa 

al ministre que va signar el comunicat del 

Sr. Alexandre Cucurella al qual s’exposa 

que ha conclòs satisfactòriament el 

període de prova i qui va fer l’informe i en 

quina data. 

Fou registrada amb el núm. 914 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Eusebi Nomen Calvet. 

Teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Pot Govern informar qui és el ministre titular del 

ministeri “al que està adscrit el Sr. Cucurella” -com 

figura en el text- que va signar el comunicat que es 

menciona a l’Avís de data 2 d’agost del 2010 en el 

que s’exposa que el Sr. Cucurella ha conclòs 

satisfactòriament el període de prova i, donat que el 

ministre no podia fer aquest comunicat sense 

disposar del corresponent informe del director de 

departament, qui és el director de departament que, 

juntament amb la Secretaria d’Estat de la Funció 

Pública, va apreciar i avaluar favorablement la 

capacitat, la dedicació, les aptituds i les 

competències durant el període de proves del 

Cucurella, i en quina data es va fer aquest informe? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Respon per Govern, Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs bé, el ministre que va signar el qüestionari 

d’avaluació en període de prova en data del 22 de 

desembre del 2009, va ser el Sr. Pere López Agràs, 

ministre d’Economia i Finances. Per altra part, en 

aquella data, la directora del departament 

d’economia, on està adscrita la unitat del Registre de 

societats, estava de baixa. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a la rèplica, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Pot Govern confirmar, si m’està dient que això es va 

signar el 22 de desembre de 2009 pel Sr. Pere López, 

el ministre, sense disposar del corresponent informe 

del director del departament, juntament amb la 

signatura de la Secretaria de l’Estat de la Funció 

Pública? 

Això ho va fer directament un ministre sense 

complir el que estableix la Llei, de que cal que les 

persones que tinguin els coneixements tècnics, 

puguin apreciar i avaluar favorablement la capacitat, 

la dedicació, les aptituds i les competències en el 

període de proves del Sr. Cucurella? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula per la dúplica i si 

voleu contestar a la pregunta que se us ha posat 

podeu continuar. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, no es tracta de confirmar, es tracta de recordar el 

que acabo de dir. La directora estava de baixa, va 

estar de baixa exactament 187 dies, i per tant doncs, 
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no hi havia en aquest període, que dins d’aquest 

període és quan el ministre signa aquest qüestionari, 

doncs, no hi havia, direcció sí, però no hi havia 

directora o director, i per tant doncs, qui assumia les 

funcions de la directora era el mateix ministre. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Ens pot explicar Govern com potser que si l’informe 

d’avaluació és del 22 de desembre del 2009, no fos 

fins el dia 2 d’agost de 2010, és a dir, set mesos i dos 

dies, no més,més, de set mesos i mig desprès d’això 

que no es publica l’edicte sobretot tenint en compte 

el decret, el que estableix la Llei de la Funció Pública 

sobre l’obligació de fer el nomenament de forma 

immediata? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Crec que s’escapa del que se m’havia preguntat, però 

contesto de totes maneres i la contesta és que, en la 

mesura que el funcionari en qüestió està 

d’excedència perquè està treballant a la secretaria 

general del Govern, el Govern no va veure que hi 

hagués aquesta urgència en la publicació del 

nomenament definitiu. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, no m’agrada gens el que estem escoltant aquí. 

Tot això és molt, molt, molt “turbi”, molt “turbi”. 

M’està vostè dient que tota persona amb excedència, 

mentre està en excedència se li poden comptar els 

temps aquests, a efectes d’altres qüestions que se li 

fan a qualsevol funcionari que necessariament no 

està en excedència, és a dir, que és aquesta 

arbitrarietat? Ens ho pot explicar bé perquè això no 

s’entén? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri Sr. Nomen, els seus adjectius qualificatius són 

cada cop més desencertats i més insinuacions, més 

pròpies d’insinuacions que d’afirmacions en una 

sessió de control. Aquí vostè té una inclinació 

especial a veure coses tèrboles, no “turbies”, tèrboles 

suposo que volia dir, però no és el cas. 

Porto ja contestant per quarta vegada quin és el 

criteri i jo no li he dit que una persona que estigui en 

excedència se li computa sempre. Jo li he dit: una 

persona que està en excedència però que està en 

servei actiu a l’Administració, treballant en un lloc 

de més responsabilitat que el que se li està avaluant 

el Govern considera que se li pot avaluar. Això és el 

que he dit per molt que vostè, amb la seva habilitat 

tradicional, vulgui fer dir al Govern coses que no ha 

dit. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Nomen, teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Les afirmacions que fa el cap de Govern són 

gravíssimes. És vostè conscient que el que està dient 

és absolutament contrari a l’articulat de la Llei de la 

Funció Pública? És vostè coneixedor de tots els 

articles de la Llei de la Funció Pública com és la seva 

obligació? 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general: 

Sr. Nomen, la pregunta ara sí que s’escapa totalment 

de la pregunta inicial. 

Sí, Sra. Mora. 

La Sra. Conxita Mora:  

Gràcies Sr. síndic. 

Jo volia demanar-li al Sr. cap de Govern si hi han 

molts cassos que s’hagin nomenat funcionaris, 

havent acabat el període de proves o no, ja no ho 

posarem en qüestió, potser més endavant, sense que 

hi hagi els corresponents informes de les direccions i 

de les persones que poden avaluar aquesta persona 

que ha complert favorablement el període de proves. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Mora. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

La contesta és que no li puc dir, ho miraré, ho 

desconec, però insisteixo a dir que la situació no és la 

d’un informe que no és demana a la direcció, sinó de 

l’absència d’una direcció, per una causa 

absolutament justificada i durant força setmanes, i 

per tant, hi ha un principi general que diu: el qui pot 

el més també pot el menys; i s’entén que el ministre, 

aquesta és la interpretació -pot ser equivocada però 

és la interpretació de Govern- el ministre que és qui 

nomena als directors també pot avaluar. Una altra 

qüestió és que potser, i perdoni que me’n vagi lluny 

de la seva pregunta, és si ho podíem fer o no, però el 

que si que no tinc cap dubte i també em puc 

equivocar, és que el ministre pot signar una cosa que 

la llei encomana al director, el que no podria mai 

signar una cosa que la llei encomana al ministre és el 

director. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sí, Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí.  

Com queda ben clar exposa’t en l’enunciat de la 

pregunta diem que: l’informe d’avaluació del director 

de departament ha de ser conjunt amb la secretaria 

d’Estat de Funció Pública. Jo entenc perfectament 

que la persona que ocupava el lloc de la direcció del 

departament, per qüestions que ara no venen al cas, 

estigués de baixa, això ho entenc perfectament i que 

en substitució és el ministre, però això no eximeix de 

l’obligació de que ho co-signi la secretaria, la persona 

responsable de la secretaria de la Funció Pública. Jo 

em pregunto perquè aquesta persona no va signar 

aquest document? I li pregunto: és perquè no volia 

ser còmplice d’aquesta cosa tan estranya que estan 

fent vostès? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Si hem de seguir per aquesta via el Govern s’estima 

més no contestar, Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

No havent-hi cap més repregunta passem a la 

pregunta número 13. 

13. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Jaume 

Serra Serra, conseller general del Grup 

Parlamentari Reformista, per escrit de 

data 20 de setembre del 2010, relativa a 

la tramesa dels projectes de llei de 

creació de diferents col·legis 

professionals. 

Fou registrada amb el núm. 915 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Jaume Serra Serra. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

El M.I. Govern té a tràmit la creació de dotze 

col·legis professionals: les deu sol·licituds més 

antigues des de finals de març del 2009 i les dos 

sol·licituds més recents des de finals de juliol del 

2009. 

La Llei 6/2008 del 15 de maig d’exercici de 

professions liberals i de col·legis i associacions 

professionals estableix en el seu article 15 que 

Govern disposa de quatre mesos a comptar de la data 

de presentació de la sol·licitud del projecte d’estatuts 
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per presentar la llei corresponent de creació del 

collegi professional al M.I. Consell General. 

En base a aquests fets, es pregunta al Govern: 

Quin és el motiu pel qual el M.I. Govern no 

compleix el que estableix la Llei i no tramet al M.I. 

Consell General els projectes de llei de creació 

d’aquests col·legis professionals? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Respon per Govern, Sr. Naudi teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Com molt bé diu el Sr. Serra, segons el que estableix 

l’article 15.3 de la Llei 6/2008, del 15 de maig de 

d’exercici de professions lliberals i de col·legis i 

associacions professionals, el Govern ha d’emetre un 

informe sobre el projecte d’estatuts i aquest ha de ser 

positiu per poder trametre al M.I. Consell General 

els projectes de llei de creació dels col·legis 

professionals. 

El Govern ha efectuat el control de legalitat de tots 

el projectes d’estatuts presentats i d’aquest control es 

desprèn que els col·legis han d’efectuar unes 

subsanacions als estatuts presentats per tal que 

aquests s’adaptin correctament a la Llei. 

Al dia d’avui, el Govern està a l’espera del retorn per 

part del col·legis professionals d’aquestes 

modificacions que havien de realitzar, i és per aquest 

motiu en concret, que el Govern no ha pogut 

trametre els projectes de llei de creació dels col·legis 

professionals donat la impossibilitat d’emetre 

l’informe positiu previ i obligatori abans de trametre 

els projectes de llei 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Naudi. 

Sr. Serra teniu la paraula per la rèplica. 

El Sr. Jaume Serra: 

Gràcies Sr. síndic. 

Com és ben evident, aquesta pregunta ja la vaig 

efectuar ara farà quatre mesos, és textual a la que 

vaig fer el vint de maig i en aquell moment el Sr. 

ministre va donar les explicacions escaients, jo crec 

que desafortunades i que no responien en absolut al 

que es preguntava i avui a donat una explicació que 

efectivament és certa, és a dir, entenc que serà certa 

per que no puc entendre d’una altra manera que 

sigui així, que aquests estatuts no complien o no 

s’ajustaven a dret i per tant els col·legis professionals 

han retornat els projectes de llei, perdó, els projectes 

d’estatuts que han d’esdevenir llei de creació han 

estat retornats als col·legis. Però, en aquella 

intervenció, el ministre també feia referència a la 

necessitat de que es publiqués, que Govern publiqués 

un reglament que feia referència a la inscripció en el 

registre, és a dir, el reglament que tenia que recollir 

com s’efectuava el registre d’aquests col·legis. No 

hem consta a data d’avui, potser sí, però jo no ho he 

vist encara publicat al Butlletí general de l’Estat, el 

Butlletí general d’Andorra en aquest cas, que aquest 

reglament hagi estat publicat. 

Res més, gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Per la dúplica, Sr. Víctor Naudi teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:   

Gràcies Sr. síndic. 

Sí, per precisar més i per informar de la situació 

explicaré una mica el procés.  

Durant el mes de juny del 2010 es va trametre una 

carta informant a tots els col·legis professionals de les 

modificacions a revisar, així com els canvis i la 

informació complementària a aportar als estatuts per 

adaptar-se a la Llei. Durant el període del 12 de 

juliol fins al 24 d’agost d’enguany es van mantenir 

tretze reunions amb els respectius representants dels 

col·legis professionals per analitzar i assessorar en 

aquells aspectes pendents de resoldre sobre la 

documentació aportada. En aquestes reunions, els 

col·legis van demanar, ens van demanar temps per 

poder ajustar els projectes d’estatuts en conformitat 

a la Llei, donat que el procés requereix els passos 

necessaris a partir de l’assessorament d’un lletrat, la 

posterior aprovació de les respectives juntes i 

l’aprovació per assemblea general per part del 

conjunt del col·legiats. 

Per altra banda, i per tal d’accelerar el procés, el 

Govern va decidir consensuar amb la junta de 

l’Associació de Col·legis professionals la proposta del 

reglament de registre professionals i lliberals.  

Per la vostra tranquil·litat Sr. Serra, aquest 

reglament va ser aprovat la setmana passada a 

Govern i normalment, avui crec, ha sortit publicat al 

BOPA. 

La voluntat de fer aquest procés transparent i 

participatiu sense prioritzar els col·legis més grans en 
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relació als més petits, pot fer pensar a alguns que el 

procés no és prou ràpid però en tot cas és el fruit 

d’un treball consensuat de cara a facilitar l’aprovació 

ordenada de la llei de creació de tots els col·legis 

professionals. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sí, Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Al escoltar al ministre tinc una mica de sentiments 

contradictoris entre vanitat i decepció. Vanitat per 

que ja hem vaig referir una vegada a una llei que jo 

en aquell moment qualificava d’empírica en una 

pregunta que li vaig fer al Sr. cap de Govern en 

relació a l’incompliment de la Llei en relació a 

l’OIF,i ara dic vanitat per que veig que arrel d’una 

pregunta és fa un reglament. No voldria que això 

esdevingués realment una llei empírica per que seria 

tremendo pel funcionament d’Andorra, per que deu 

nos en guard que les coses s’haguessin de fer per que 

es fa una pregunta. 

Dit això, la meva pregunta és ben precisa. Sr. 

ministre vostè ha fet el reglament per que se li ha fet 

aquesta pregunta? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Serra. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, la resposta podria ser més precisa dient que no. 

En tot cas m’explicaré i en la intervenció, en la 

dúplica anterior he dit que s’ha fet un treball 

consensuat amb el conjunt dels col·legis amb un 

treball en paral·lel, és a dir, el dia que tinguem el 

projecte de llei tramitat automàticament desprès 

caldrà poder registrar els col·legis i les associacions 

professionals. Per tant era necessari també tindre 

disposat aquest reglament. 

Per altra banda, també aprofito per precisar que no 

són dotze col·legis actualment sinó que son tretze, a 

finals de juliol hi va haver el col·legi oficial de 

psicòlegs que també va presentar els seus estatuts. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta catorzena. 

14. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Amadeu 

Rossell Tarradellas, conseller general del 

Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a una "enquesta dins de 

l'Administració que revela que hi ha 

moltes corrupteles" 

Fou registrada amb el núm. 916 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Amadeu Rossell 

Tarradellas. Teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell:  

Gràcies Sr. síndic. 

En data 13 de setembre apareix una notícia en un 

mitjà de comunicació, el titular de la qual diu el 

següent: “Una enquesta dins l’Administració revela 

que hi ha moltes corrupteles”. 

És per aquest motiu que es realitza la següent 

pregunta: 

Les conclusions de l’informe apunten l’existència de 

corruptela. Quines mesures implementarà el Govern 

per pal·liar les possibles corrupteles? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. Rossell. 

Respon pel Govern, Sr. cap de Govern teniu la 

paraula. 

El Sr. Cap de Govern: 

Gràcies Sr. síndic. 

En primer terme voldria precisar del que es tracta 

abans de contestar- ho dic en relació a la pregunta 

tal i com vostè l’ha formulat- no es tracta d’un 

informe i no hi ha tampoc conclusions però explico 

de que es tracta. Ho faig recordant que el grup 

d’estats contra la corrupció GRECO, organisme del 

Consell d’Europa del qual com vostès saben Andorra 

en forma part, va avaluar Andorra formulant al 

desembre del 2006 un primer informe d’avaluació en 

el qual s’efectuaven diverses recomanacions. El 

mateix organisme va recomanar a Andorra que 
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dugués a terme un estudi nacional sobre la percepció 

de la corrupció en el si de les administracions 

públiques i de la societat en general. Recollint 

aquesta recomanació, la Unitat de Prevenció i Lluita 

contra la corrupció, adscrita a presidència del 

Govern, conjuntament amb el centre de recerca 

sociològica de l’Institut d’Estudis Andorrans han 

promogut i dut a terme en els mesos de maig al 

l’Administració general i al juny a l’Administració 

comunal una enquesta sobre la percepció de la 

corrupció dirigida als treballadors de les 

administracions públiques a Andorra. Aquesta 

enquesta a dia d’avui s’està analitzant, ho està fent la 

Unitat de Prevenció i Lluita contra la corrupció, 

quan l’acabi d’analitzar ho passarà al Govern per 

informació, comentari i eventuals conclusions. Per 

tant, a dia d’avui, ni el dia que vostè em va fer la 

pregunta ni avui, disposem encara de cap conclusió, 

amb la qual cosa no hi ha encara lloc, si no tenim les 

conclusions, a plantejar les eventuals mesures que 

ben segur, segons com apuntin les conclusions, ens 

haurem de plantejar però que avui seria temerari per 

part de Govern dir-li que sí que ja n’estem 

plantejant. Aquesta seria la resposta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Per la rèplica, Sr. Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, veig avui que arrel de les preguntes del Sr. Eusebi 

Nomen, president del Grup Parlamentari ApC, 

possiblement la pregunta que ha realitzat té més 

sentit que mai per que moltes de les seves preguntes 

parlen d’irregularitats i de possibles corrupteles. Però, 

més enllà de les qüestions tècnico-jurídiques sobre la 

terminologia emprada, ja sigui corrupció o 

corrupteles, i la frontera que entre aquestes 

s’estableix en la normativa penal, resulta ser que 

finalment ens trobem davant de suposades accions 

i/o comportaments susceptibles de ser emmarcats en 

alguna de les dos definicions esmentades al principi. 

La qüestió realment important, el fet determinant 

que ha fet apareixen l’ombra de la corrupció o 

corruptela, si algú ho prefereix, és que s’han detectat 

irregularitats i que els poden titllar de corrupteles. 

Aquestes no són afirmacions gratuïtes ja que tan sols 

són el recull del que hem vist publicat recentment 

als mitjans de premsa del país. Una notícia que neix 

d’una enquesta realitzada pel GRECO, organisme de 

la màxima solvència en assumptes de detecció i la 

lluita contra la corrupció, i que per tant no resulta 

banal ni infundada. Un fet derivat de la citada 

enquesta que ens posa els pels de punta a tots els 

ciutadans del país. Fins ara creiem que Andorra 

estava lluny dels focus de la corrupció a 

l’Administració, però sembla que no tan lluny. El 

ciutadà es troba de front amb el fantasma de la 

irregularitat en l’àmbit de l’administració, una 

administració que ha de ser garant i exemple de la 

més excel·lent de les transparències i que amb 

notícies com aquestes es desmunta de forma 

immediata. 

Val a dir que no es pot generalitzar i que de forma 

general el funcionament de l’Administració 

andorrana i de la mà dels seus treballadors és 

modèlic. És per això que cal lluitar contra aquesta 

ombra de corruptela de la forma més enèrgica i 

contundent de la que disposem. No es pot tolerar 

que la nostra administració i la bona imatge del 

nostre país es vegi malmesa per alguns. En aquest cas 

cal un exercici de responsabilitat exemplar per evitar 

taxativament qualsevol dubte de la rectitud dels 

nostres serveis públics. Senyors de Govern no creïn 

desconfiança. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Rossell. 

Per la dúplica, passo la paraula al Sr. cap de Govern. 

El Sr. Cap de Govern: 

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Miri Sr. Rossell, nosaltres no creem desconfiança 

però el que costa es de fer-li confiança a vostè, per 

que clar jo li he explicat, l’he informat com és la 

meva obligació, com que vostè ja portava la 

intervenció escrita no la rectifica. Jo he explicat que 

l’enquesta no la fa ningú més que la Unitat de 

Prevenció i Lluita contra la corrupció adscrita a 

presidència i vostè m’acaba de llegir ara que aquesta 

és una enquesta realitzada pel GRECO. No, miri 

aquesta és una enquesta que el GRECO va demanar 

al 2006, nosaltres varem arribar al Govern al 2009 i 

del 2006 al 2009 que estava al Govern no la va 

promoure aquesta enquesta. Miri quina casualitat. 

L’hem hagut de promoure nosaltres aquesta 

enquesta. 

Desprès, aprofito aquest torn ja que parlem del 

GRECO, la propera setmana trametré al Sr. síndic 

per distribució segons el Sr. síndic o la sindicatura 

decideixi de l’informe d’avaluació, de compliment 

d’avaluació que ha fet Govern i que ha tramès al 

GRECO fa unes setmanes. En aquest informe vostè 
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podrà analitzar tot lo que ha estat fent Govern 

durant aquest any i mig, quines activitats s’estan 

fent, quines de les recomanacions que estaven 

pendents s’han pogut complir i quines no, que també 

ho direm amb tota transparència, exercici que quan 

jo estava assegut, si fa o no fa als bancs que avui es 

troba vostè, doncs, no el podia fer com a 

parlamentari però ja crec que és l’obligació de 

Govern enviar-ho i així ho farem. I ho farem en 

positiu, per tant no tinc especial voluntat de 

polemitzar amb vostè sobre aquesta qüestió però jo 

crec que clar, que no diu o ens diu, senyors de 

Govern no creïn desconfiança, miri el que no hem de 

fer és sembrar dubtes i generalitats. Clar, he quedat 

una mica estorat que vostè ja doni per fet que les 

afirmacions que es deriven de les intervencions de 

preguntes d’un altre grup parlamentari vostè ja dona 

per assentat de que això forma part dels resultats de 

l’enquesta, per dir-ho d’alguna manera. Jo crec que 

aquí, sincerament i col·loquialment, se li ha anat la 

mà.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem a l’apartat de repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sí, Sr. Nomen. 

El Sr. Eusebi Nomen: 

Gràcies Sr. síndic. 

Atès que Govern ha manifestat que ha enviat al 

GRECO un informe sobre les mesures que ha pres 

per millorar la situació, hem pregunto si dins 

d’aquest informe ha posat les mesures necessàries per 

que no torni a passar el que hem posat a sobre de la 

taula avui, és a dir, que un company de joventut del 

cap de Govern rebi uns contractes incomplint 

totalment la Llei de contractació i per altre costat... 

El Sr. síndic general:  

Sr. Nomen no toca, el tema del company de viatge 

era una altra pregunta que ha passat fa bastant 

estona, si té una pregunta concreta a posar sobre lo 

que ha dit el cap de Govern li pregaria que la posés.  

El Sr. Eusebi Nomen: 

Sí. 

Si en aquest informe, i dins de la pregunta que es fa 

per evitar totes les qüestions de corrupteles que 

pugui haver-hi a Govern, si s’han fet mesures 

concretes per evitar els fet tèrbols que hem vist avui i 

que els definiria com el cas Clua i el cas Cucurella? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Si Govern vol respondre, però considero que no toca 

en absolut. 

Passem doncs a la pregunta número 15. 

15. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M. I. Sr. Joan 

Gabriel Estany, president del Grup 

Parlamentari Reformista, per escrit de 

data 20 de setembre del 2010, relativa a 

les manifestacions pel tancament dels 

comerços els diumenges a la tarda. 

Fou registrada amb el núm. 917 i s’ha publicat en el 

Butlletí núm. 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Joan Gabriel Estany. Teniu 

la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Vistes les manifestacions aparegudes, primer 

perdoni’m si em deixen “contextuar” la pregunta que 

esta feta el dia 20 de setembre, és a dir ja fa molt 

temps de la pregunta per això m’agradaria 

“contextuarejar-la”.  

Vistes les manifestacions aparegudes als mitjans de 

comunicació per part dels diferents actors econòmics 

i socials en contra el decret de tancament dels 

comerços dels diumenges a la tarda. 

És demana la següent pregunta al Goven: 

Com es pensa posicionar Govern respecte a totes les 

demandes expressades pels diferents actors 

econòmics i socials? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Respon per Govern, Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Miri, primer de tot una petita observació, crec que 

estem invertint els rols. Normalment crec que és la 

premsa qui comenta les sessions de consell i ara aquí 

se’ns demana gairebé de fer l’inrevés, de comentar 

les declaracions de la premsa.  
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Jo li puc dir Sr. Gabriel que el posicionament de 

Govern, estem treballant justament amb les 

associacions i sense declaracions i sense soroll per 

millorar tot allò que sigui millorable. També li puc 

dir que ens esforcem molt, i en particular el Ministeri 

de Turisme, Comerç i Indústria, per rebre i escoltar 

totes les inquietuds del sector empresarial. I no 

solament rebem, amb molt de plaer, una gran 

quantitat d’empresaris, sigui a través d’associacions o 

sigui privats, sinó que prenem la iniciativa de 

convocar aquells que mai, i així ho han manifestat 

ells, en més de vint anys, per que són possiblement 

petits o no fan part de cap associació, ells ho han 

reconegut ningú els havia convocat.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, l’argument conté un tema repetitiu quan si, 

doncs, que ja portem aquí al Consell que poc 

aportem al debat, cada vegada constatem Sr. 

ministre una llarga imaginació per afegir-hi nous 

elements. Li agraïm la seva resposta, li agraïm que 

vulgui millorar el millorable, creiem que és el gran 

esforç però estem assistint avui a una sessió de 

consell de control a Govern, que les amables 

persones que ens estan escoltant poden pensar que 

més aviat és una sessió de descontrol d’un Govern 

com estem veient, doncs, cansat, incapaç de 

contestar i esgotat de recursos imaginatius. Vist, que 

per més que parlem i augmentem aquest circ de la 

pregunta en concret que estem demanant de la 

reobertura o del decret de tancament dels diumenges 

a la tarda, no aporten res de nou, ho tornem a veure, 

i vist que les solucions i les accions que s’hauria de 

fer, doncs, el Govern tampoc ens les dona. Vist que 

tota la tarda estem sentint dir al Govern d’Andorra, 

l’he resumit en quatre frases, segurament algú n’hi 

pot afegir una altra: “no els hi podem dir, no sabem 

respondre, no volem respondre o no tenim la 

resposta.”. Li facilitaré Sr. ministre, i per extensió a 

tot el Govern d’Andorra, una solució que sens dubte 

no pot fer més que reactivar l’economia sinó que 

també farà, i hauria de fer, és aixecar la moral. 

Aquesta moral imprescindible per que totes les 

famílies, totes les persones treballadores d’Andorra 

vagin cada dia a treballar amb l’esperança de que a 

final de més cobraran i que això continua també pels 

empresaris, només faltaria. 

És per tot l’exposat i tot el dit en aquesta sala que 

entenen que el mal ja està fet, Govern no aporta 

solucions, i si volem continuar mantenint l’estat del 

benestar que junts hem assolit, si volem continuar 

assolint un lloc, un país, una plaça amb les millors i 

més altes garanties socials, i si realment volem 

apostar pel creixement econòmic necessari sobretot 

per poder mantenir aquest lloc socialment elevat i no 

volem arribar sobretot al màxim acompliment de la 

seva noble missió quan van treure acord “la 

conciliació de la vida laboral i familiar” no arribar al 

màxim assoliment vol dir que les famílies no tinguin 

vint-i-quatre hores per conciliar només la família. Si 

no volen arribar aquí li demanem a Govern una cosa 

senzilla, és a dir, la primera reunió de Govern que 

celebrin amb la mateixa base, amb la mateixa virtut, 

amb el mateix decret que s’han emparat per fer 

aquest desafortunat decret de tancament de 

diumenges a la tarda, canviïn i facin una frase molt 

curta i molt entenedora, que el ministre de Turisme, 

de Comerç, tots els ministres que vulguin la podran 

explicar a tot el món i s’entendrà molt fàcil: 

“Andorra està obert 365 dies a l’any”. Apunti-ho bé, 

no perdi ni un pel de la frase, de l’expressió, i compti 

que això és el que hem de fer per aquest país si 

volem tenir la llibertat per treballar i per tal de poder 

progressar. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Per la dúplica, Sr. Claudi Benet teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet: 

Gràcies Sr. síndic. 

A veure, jo penso que aquí alguns esteu fent una 

fixació amb aquests diumenges a la tarda tancats i 

estem perdent el temps si parlem de lo mateix, lo 

mateix.  

Mireu, jo us diré una mica, ja que voleu concretar, lo 

que estem fent des de Govern. Primer de tot hi ha 

un Pla de reactivació del comerç que m’imagino que 

no l’ha llegit per que sinó no diria el que està dient. 

Hi ha un Pla de formació amb la Cambra de Comerç, 

hi ha un programa pels nous emprenedors, hi ha la 

simplificació dels tràmits d’obertura de comerç, hi ha 

una voluntat ferma de lluitar contra l’intrusisme, i 

permeti’m que li digui Sr. Gabriel que és una 

demanda expressa de les associacions andorranes i 

en particular de la Cambra de Comerç que van 

reiterant a Govern des de l’any 1998. Estem 

treballant amb la llei d’allotjaments turístics, estem 

treballant amb la millora de la classificació hotelera, 
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tots aquests temes abandonats des de fa molt i molt 

temps. A més, també he de dir, una de les coses que 

estem fent, i si algun dia ens vol venir a veure, és de 

donar una missió als funcionaris, Sr. Gabriel, i he de 

dir l’han agafat, se l’agafen a cor, que treballen molt 

bé, que estem millorant, que molt d’hora al matí 

tothom arriba, tothom plega tard i que crec que les 

coses estan canviant, lo que passa és que no hem fem 

gala a fora, simplement treballem i en lloc de fer 

grans declaracions fem feina. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Passem a l’apartat de les repreguntes. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sr. Enseñat teniu la paraula. 

El Sr. Carles Enseñat:  

Gràcies Sr. síndic. 

Vistes les mostres d’oposició dels comerciants i dels 

diferents agents socials del país, Govern segueix 

recolzant la mesura del tancament dels diumenges 

com a única mesura possible per la conciliació 

familiar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Enseñat. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Claudi Benet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, jo penso que he respost a aquesta pregunta en 

una pregunta que s’ha formulat anteriorment i que 

no val la pena tornar-hi.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Alguna altra repregunta? 

Passem a la pregunta número 16. 

16. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada per la M.I. Sra. 

Montserrat Gil Torné, consellera 

general del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa al 

desenvolupament del Pla estratègic de 

salut. 

Fou registrada amb el número 918 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Montserrat Gil Torné. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

El nou equip del Ministeri de Salut, Benestar i 

Treball voldrà seguir desenvolupant l’aplicació del 

Pla estratègic de salut actual, seguint treballant amb 

la mateixa línea que l’anterior ministra, Sra. Cristina 

Rodríguez? 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Montserrat Gil. 

Respon pel Govern, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Evidentment s’ha d’entendre que amb la situació 

econòmica en la que ens trobem és important 

mantenir la mateixa línia de treball engegada. Ja fa 

molt temps que s’està treballant en aquest 

desenvolupament del Pla estratègic de salut per lo 

que sí que s’ha de mantenir. El que sí que farem és 

seguir amb la fase de desplegament i de 

reorganització dels serveis incorporant i donant 

prioritat als compromisos polítics que varem adquirir 

amb la població d’Andorra en el nostre programa 

electoral. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. ministra. 

Per la rèplica, Sra. Montserrat Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sra. ministra per la seva intervenció.  

La meva només persegueix descobrir les intencions i 

els plantejaments del Govern i del Ministeri de 

Salut, Benestar i Treball, sobretot després dels 

importants i sorprenents canvis i cessament al si del 

mateix Ministeri. No sabem si hi hauran més 

cessaments infortunats i contundents sense preavís, 

per tant estem preocupats.  

Per això avui vull dir que si realment volen fer palès i 

volen seguir treballant en la línia que ho ha estat 

fent l’antiga ministra fins la seva marxa, d’acord amb 
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el calendari que es va presentar en comissió, jo 

mateixa, des d’aquesta comissió de Sanitat i Medi 

Ambient de la qual formo part, exerciré el dret de 

demanar les compareixences de la ministra tantes 

vegades com calguin per tal de fer el control i el 

seguiment d’aquestes línies de continuïtat, una acció 

de control lògica d’altra banda.  

També m’agradaria fer palès a la Sra. ministra que 

hem sap molt greu que des del dia del seu jurament, 

si no recordo malament el 9 de setembre, fins al 

passat dilluns no va fer la visita oficial al Servei 

Andorrà d’Atenció Sanitària i tampoc als serveis que 

depenen del mateix. Per tant creiem que no són 

maneres de treballar, són maneres poc serioses. 

Aquestes persones, tots els professionals sanitaris, 

dubtaven si realment podrien seguir treballant en 

aquest desenvolupament del Pla estratègic de salut 

en el qual tots, absolutament tots els professionals, 

s’hi van implicar des del principi i en el qual s’hi va 

creure. S’hi va creure des del Govern, des d’aquest 

Govern, si va creure mitjançant el jurament i el 

compromís de l’antiga ministra, Sra. Cristina 

Rodríguez, s’hi va creure també des del SAAS amb el 

Pla estratègic del SAAS, i espero que es continuï en 

tota aquesta línia. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sra. Gil. 

Per la dúplica, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Penso que els cessaments que puguin haver hagut -i 

en principi, no sabem com anirà però, no tindria que 

haver-ne cap més- no tenen res a veure amb el 

desenvolupament del Pla estratègic de salut. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Hi han repreguntes? 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Bé, aquí he d’estar en desacord per que evidentment 

si hi ha un cessament del director general del SAAS, 

evidentment si que té a veure amb el desplegament 

del Pla estratègic del SAAS que depèn del Pla 

estratègic de salut. Per que, suposo que ara 

començarem de nou, amb un nou director del que jo 

no se si aquest nou director tindrà la mateixa 

sensibilitat en els mateixos projectes engegats fa 

aproximadament un any i mig per part d’ell. 

Gràcies Sra. ministra i gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

I la pregunta? 

La Sra. Montserrat Gil:  

Si hi ha la mateixa voluntat per part del nou 

director? 

El Sr. síndic general:  

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Una de les coses que van quedar clares en el Pla 

estratègic de salut va ser que el Ministeri havia de 

“tutoritzar” a totes les parapúbliques.  

A veure, el Pla estratègica de salut no és 

responsabilitat de una única persona sinó que és 

responsabilitat del Ministeri. Si el Ministeri té la 

voluntat de continuar endavant amb aquest 

projecte, independentment de la persona que hi hagi 

com a director gerent del SAAS, es tirarà endavant. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Serra teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Serra:  

Gràcies Sr. síndic. 

He escoltat la primera resposta de la ministra i com 

que no hi entenc gaire, doncs, faré aquesta 

repregunta. 

Vejam, Sra. ministra, vostè ha dit que pensava 

continuar el Pla estratègic de salut però ha afegit 

“tenint en compte els compromisos polítics”. Jo 

entenc poc de plans estratègics, però un pla 

estratègic justament es fa per que la política faci la 

menys nosa possible, per parlar planerament. Si 

llavors un pla estratègic el contaminem amb 

compromisos polítics, jo crec que la principal raó de 

ser d’aquest pla estratègic se’n va, i perdoni que parli 

malament, a fer punyetes.  

Aquí ve la meva pregunta: quin són aquest 

compromisos polítics que poden canviar -m’ha 

semblat entendre- en el Pla estratègic? 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Serra. 

Sra. ministra teniu a paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

En principi el programa electoral o les línies 

polítiques no tenen per que contaminar en absolut el 

desenvolupament del Pla estratègic de salut. L’únic 

que es farà és analitzar punt per punt tot lo que s’està 

realitzant i veure si correspon amb els nostres 

compromisos electorals. Això no penso que sigui cap 

tipus de contaminació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Per tant, amb aquesta intervenció de la ministra, 

dubten de la seriositat i la “rigorositat” amb la qual 

va treballar l’antiga ministra? 

El Sr. síndic general:  

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Evidentment no. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Pot Govern informar-nos de quins són aquests punts 

de conflicte tan poc comentats entre el programa de 

Sanitat i el programa de Govern o encara no els han 

identificat i ja veurem com fem tot això? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Nomen. 

Sra. ministra teniu la paraula.  

Perdó, Sr. cap de Govern teniu la paraula 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Gràcies Sr. síndic. 

El que ha dit la ministra és que faríem un repàs o una 

revisió del Pla estratègic per veure si hi havia 

concordança o discrepància. Això no vol dir que ara 

haguem de fer aquí un llistat d’una cosa que hem dit 

que faríem i no hem fet. Ja sabem Sr. Nomen que el 

nostre és un Govern incapaç de gestionar i, per tant, 

no li ha d’estranyar que encara no sapiguem el que 

volem fer. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Comparteixo totalment la segona part de l’afirmació 

del Sr. cap de Govern. 

(Se sent riure) 

Però jo li he fet una pregunta molt concreta que 

tampoc costa tant de contestar. Quines són les 

diferències entre el Pla estratègic de sanitat i el 

programa de Govern? No sap ni això? 

Gràcies senyor Síndic. 

El Sr. síndic general:  

Sr. Nomen, jo entenc que li han contestat però la 

pregunta ha estat posada. Si voleu tornar a contestar 

el que heu contestat Sr. cap de Govern. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

No.  

Ja he dit en la contesta anterior que pel camí pel 

qual el conseller Sr. Nomen vol portar les sessions de 

control el Govern no el seguirà. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 
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Jo, com el Sr. Serra, també soc una mica profà en 

aquestes discussions que estem, sobretot del 

Ministeri en qüestió que són molt sensibles. Però he 

entès, si no ho he entès malament, no se si hem 

contestarà la Sra. ministra o el Sr. cap de Govern, 

m’és igual, que la gestió del Govern en aquests casos 

i amb aquests col·lectius és tutorial. És a dir, l’únic 

que fa és una mica de bon pare de família mirant que 

funcioni, posant un funcionament i continuar, 

segons he entès i cosa que ens en alegrem, per que 

aquest Pla estava consensuat.  

El meu dubte, potser no fa falta saber que hi ha 

d’haver d’un programa electoral en una acció 

tutorial, és una mica el dubte si ho he entès bé, la 

Sra. ministra ens diu que ha de ser una acció tutorial 

de Govern, però que hi té a veure un programa 

electoral per fer una acció tutorial? És una mica la 

pregunta que hem sembla que és bastant concreta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sra. ministra o Sr. cap de Govern, teniu la paraula. 

Govern teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en definitiva no crec que sigui aquest l’escenari 

per anar punt per punt.  

Sí que tinc identificats els punts on s’ha de treballar 

Sr. Nomen, evidentment, tot i que fa poc temps 

però, sí que els tinc identificats. L’únic que es farà és 

intentar que s’acompleixin els programes que el 

Ministeri té engegats. En quant als compromisos que 

tenim en el tema del programa electoral l’únic que 

volem fer és que nosaltres, com a partit, ens varem 

comprometre amb la població en una sèrie de coses. 

Si estan dins del Pla estratègic, doncs evidentment, 

hi donarem les prioritats que creiem per que sigui 

coherent dins de la nostra ideologia de treball, 

simplement és això. Això no vol dir que aturarem 

res, ni canviarem res, ni farem cap altre tipus de 

cosa. Simplement, l’únic que estem mirant és si 

dintre del com s’estan desenvolupant les coses hi cap 

lo que nosaltres ens varem comprometre. Única i 

exclusivament és això. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Suposo que ha contestat al Sr. Joan Gabriel. 

Sr. Eusebi Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sra. ministra per ser valenta i dir que sí que 

té identificats els punts. Aquest és el tipus de 

resposta que s’ha de fer per poder fer una sessió de 

control adient i no les altres formes d’escapar-se 

d’estudis.  

Aleshores, el tema és el següent: pot, si us plau, 

Govern dir-nos quines són les dos, tres mesures més 

representatives d’aquest conflicte que s’ha identificat 

entre el Pla estratègic de sanitat i el programa 

Socialdemòcrata i que, per tant, s’hauran d’eliminar 

del Pla de sanitat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Nomen. 

Sra. ministra teniu la paraula. Sr. cap de Govern 

teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

No, per reiterar la contesta que ja hem fet 

anteriorment. 

Aquesta és una qüestió que enteníem que s’escapava 

del que se’ns havia preguntat originalment i per tant 

donem per bona la resposta anterior.  

Si el Sr. síndic m’autoritza si que contestaria a la 

pregunta del Sr. Joan Gabriel, tot i que potser no és 

reglamentari de fer-ho ara. 

El Sr. síndic general:  

Ja que hi ha hagut un encreuament de respostes si 

voleu contestar em sembla que el Sr. Joan Gabriel ho 

apreciarà també. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Jo cerc que, potser no hem sabut dir prou bé o jo no 

m’he sabut explicar -i això motivava la pregunta del 

Sr. Gabriel- el nostre compromís polític, per que aquí 

els plans estratègic no neixen del cel sinó que són un 

resultat d’una voluntat política en un sentit o un 

altre, d’analitzar o no analitzar una situació i de 

buscar-hi o no buscar-hi sortides després de l’anàlisi 

de la situació. El nostre plantejament és que la 

política sanitària l’ha de marcar el Ministeri i no com 

abans, anteriorment, en altres èpoques i sense 

assenyalar-les, quan el SAAS funcionava 

autònomament, la CASS també feia política 

sanitària, és això el que vol dir, lo que ens proposem 

fer ara. És reconfirmar el que ja s’estava fent, que la 

política sanitària la marqui el Ministeri. 
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Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sra. Gil havíeu demanat la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, a veure és que ara el cap de Govern ja m’ha 

desorientat totalment. Això ho tenim claríssim i era 

la funció i l’objectiu inicial del Pla estratègic de salut, 

que tot depengés del Ministeri de Salut. Per tant no 

hem vingui a dir que són vostès els que ho fan, els 

que ho canvien. El Pla estratègic de salut té dins dels 

seus objectius principals centralitzar tots els serveis i 

totes les polítiques sanitàries al Ministeri de Salut. 

Per tant d’això en soc conscient i d’això se’n va fer la 

reflexió i és va treballar amb la coordinació general 

del Pla estratègic de salut amb la Sra. Cristína 

Rodríguez que vostè, després, la va fer Ministra de 

Salut. Per tant va creure en aquest projecte i espero 

que segueixi creien en aquest projecte, jo al menys 

me’l segueixo creien. 

Jo, sincerament, estic sobtada. Primera per que crec, 

com a presidenta del consell directiu del SAAS que 

també ho és la ministra, penso que seguirà treballant 

en aquest Pla estratègic també del SAAS. Per tant, 

no crec que pugui canviar una feina feta durant un 

període d’un any i mig que porta treballant la 

ministra Rodríguez, que en deriva del Pla estratègic 

de salut del Ministeri i recordar, recordar que tots els 

membres de la comissió legislativa de Sanitat i Medi 

Ambient varem avalar aquest Pla estratègic de salut, 

alguns aquí presents, i em sembla que tots els 

membres varem felicitar a la Sra. Rodríguez per la 

seva tasca ben desenvolupada i per la continuïtat de 

la mateixa. Per tant jo penso que... 

El Sr. síndic general:  

Sra. Gil la pregunta si us plau. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Només vull saber si realment el Pla estratègic de 

salut s’escapa tant del programa electoral del Partit 

Socialdemòcrata o del Govern Socialdemòcrata per 

intentar o reflexionar una altra vegada en els canvis 

que s’han de dur a terme? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Govern, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet: 

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, evidentment el Ministeri seguirà amb la tutela de 

la mateixa manera que estava identificat en el Pla 

estratègic de salut. De canvis evidentment no n’hi 

hauran, simplement lo que estem dient és que, no 

estem dient que hi hagi cap tipus de contradicció, no 

estem dient que hi hagi res en contra, simplement 

estem analitzant punt per punt de quina manera 

s’estan desenvolupant.  

A veure, ja que hem demanaven anteriorment 

alguna cosa concreta, doncs ho concretaré. Potser el 

tema de les xarxes de salut, és a dir, no començarem 

a fer classes aquí ni de medicina, ni de polítiques 

sanitàries però un tema com és el de les xarxes de 

salut que s’estava desenvolupant però en un moment 

havia quedat en un punt una mica que no acabava 

d’avançar, doncs, com era un compromís polític 

nostre, miraren a veure de quina manera ho podem 

avançar. És un exemple entre altres. Això no vol dir 

que vagi res en contra. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, a Govern en general. Si després el Sr. Nomen li 

fa anar alguna referència, doncs, li agrairia també 

que no digui res que també m’està bé que se’m 

contesti encara que se’m canvi el nom.  

Sra. Ministra li agraïm que no ens vulgui fer cap 

classe avui al Consell General, de veritat per que 

justament la sessió aquesta és al revés, és per fer 

preguntes i que es contesti.  

Lo que a mi no hem queda clar, i ara no se qui ho ha 

dit igual ho ha dit el Sr. Nomen i em despisto, si 

tenim un Pla estratègic de salut i ara resulta que el 

posem en dubte per un programa electoral 

Socialdemòcrata, no és lo normal que és revisi aquest 

Pla estratègic i en base de la revisió d’aquest Pla 

estratègic contempli els compromisos polítics que hi 

pugui haver? Per que és que sinó jo, de veritat amb 

l’estona que estem donant toms aquí sobre una 

situació em perdo, em perdo en absolut i crec que les 

persones que ens escolten necessiten una contesta 

concreta. És a dir, el Pla estratègic es veurà modificat 

pel programa electoral o es continuarà amb aquest 

Pla estratègic? Finalment és la pregunta inicial i molt 
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senzilla. Si o no? I li agraïm les classes que ens vulgui 

donar la Sra. ministra, només faltaria, sempre se 

n’aprèn. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sra. ministra teniu la paraula o Sr. cap de Govern. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Gràcies Sr. síndic. 

No, és que hem contestat al principi. La ministra ha 

contestat, per tant, hem reitero. Hem dit que sí i 

hem sembla que tothom, jo pensava que ho havien 

entès, per tant la contesta és que sí. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Sr. Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, pot matisar si canviarem el Pla estratègic en 

base al vostre programa electoral? És aquesta la 

resposta sí. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Sr. cap de Govern. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Sr. Gabriel, nosaltres seguirem amb el Pla estratègic 

però fidels al programa electoral per que nosaltres 

som els que ens el recordem, ens el mirem i 

l’analitzem el programa electoral. No el canviem 

quan som aquí. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Alguna altra repregunta? 

Sr. Nomen teniu la paraula. 

El Sr. Eusebi Nomen:  

Jo li volia pregunta al Sr. cap de Govern, bé, al 

Govern en general perdó.  

Com creu que hem d’agafar els que estem intentant 

treballar per un Govern d’unitat per tirar aquest país 

endavant que se’ns digui que ara Govern actuarà 

com a partit, com a Govern de partit, i que seguirà 

segons el seu programa electoral i a la resta d’altres 

no ens farà pas cas, quan li recordo que ell està en 

minoria en aquest Consell General. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Nomen. 

Sr. cap de Govern. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Sr. síndic no tinc res a contestar. 

El Sr. síndic general:  

Alguna altra repregunta? 

Se suspèn la sessió durant quinze minuts. 

(Són les 19.35h) 

(Se suspèn la sessió) 

 

(Són les 19.55h) 

(Es reprèn la sessió) 

El Sr. síndic general:  

Reprenem la sessió. 

Passem a la pregunta número 17. 

17. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada pel M.I. Sr. Amadeu 

Rossell Tarradellas, conseller general del 

Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a la categoria professional dels 

nous treballadors de l’Administració. 

Fou registrada amb el número 919 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta el Sr. Amadeu Rossell. Teniu la 

paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell:  

Gràcies Sr. síndic. 

En data 13 de setembre apareix una nota de premsa 

de Govern al lloc Web. Estadistica.ad la referència 

de la qual es “mercat laboral, juny 2010”, en aquesta 

nota de premsa s’observa que l’únic sector en el que 

creix el nombre d’assalariats és el de l’Administració 

mentre tots els altres disminueixen. És per aquest 

motiu que es formula la pregunta següent: 
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A quina categoria professional es troben assignats 

aquests nous 95 treballadors de l’Administració 

d’acord amb la Llei de la Funció Pública? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Rossell. 

Respon per Govern, Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Bé, la pregunta que es formula és potser difícil de 

contestar oralment ja que hi ha una certa barreja de 

dades, calendaris i informacions. En primer lloc per 

que no es tracta de 95 nous treballadors de 

l’Administració, ja que l’epígraf titulat 

“Administració, Salut i Educació” inclou a més tota 

l’Administració, parapúbliques i societats públiques 

incloses, les activitats mèdiques, les activitats 

hospitalàries, les activitats veterinàries, l’acolliment 

de gent gran i per tant no és correspon 

exclusivament a l’Administració. 

Per altra banda, al més de juny del 2009 va ser un 

mes de transició, no cal recordar-ho, en que es va 

produir una davallada important en el número de 

treballadors de l’Administració i per tant el que el 

Govern ha de dir és que la realitat pel que respecta a 

l’Administració central és que el número actual de 

funcionaris és inferior al que hi havia al final de la 

legislatura passada, en concret si comparem els 

períodes juny 2010 - maig 2009. Que també és 

inferior el personal de relació especial i tanmateix hi 

ha un increment important, un increment molt 

important, de personal eventual que està 

essencialment focalitzat en el Ministeri d’Educació 

degut a l’increment d’alumnat per una banda, i 

especialment centrat en el que són els centres de 

segona ensenyança donant compliment als 

reglaments i amb el que està establert avui 

normativament.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Per la rèplica, Sr. Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell:  

Miri, tot i així no ho entenc. No entenc com es 

poden dur a terme noves contractacions quan la 

realitat econòmica i les perspectives de creixement 

són dolentes. I per evidència, la mateixa nota de 

premsa publicada per Govern on ja han dit 

anteriorment que tots els sectors d’activitat 

disminueixen el nombre d’assalariats. 

Nosaltres des de CR no dubtem que l’Administració 

és necessària però a la vegada, amb el temps que 

porten governant i afegint que les taules de treball de 

funció pública, on crec que només han assistit 

funcionaris, no s’aprecia cap mesura ni cap senyal de 

canvi. Un canvi seria per exemple la flexibilització o 

la mobilitat d’un lloc de treball a un altre de la 

mateixa categoria. Fins ara no hem vist res. 

Nosaltres des del Grup Parlamentari Reformista hem 

entrat 15 mesures i una és aquesta precisament, 

flexibilitat o mobilitat laboral. L’únic que s’està 

aconseguint amb noves contractacions, i li dic 

clarament, és crispació i tenir un país amb dos tipus 

de garanties laborals segons treballis pel públic o pel 

privat. No s’estan omplint la boca de contenció de la 

despesa i control de la mateixa i per altra banda 

l’exemple que estan predicant no és aquest? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Rossell. 

Per la dúplica, Sr. Pere López teniu la paraula. 

El Sr. Pere López:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Veig que el senyor Rossell ha tingut poc en compte 

la meva intervenció a l’hora de fer la seva segona 

intervenció. Insisteixo que el número de funcionaris 

al mes de juny del 2010 és inferior al del maig del 

2009, que el nombre de personal de relació especial 

ho és i que hi ha un increment amb el nombre 

d’eventuals, que vostè ha afirmat que hi ha 95 nous 

treballadors a l’Administració i això no correspon. 

No s’ha creat cap nova plaça durant l’any 2010, més 

enllà de les que es van creant per llei, òbviament a 

nivell de la justícia i aquesta és la realitat, per tant, 

em sembla que el seu discurs no correspon al que 

està sent la política a nivell de personal de Govern, 

entenen que -i és una qüestió que ja s’ha plantejat- 

ha calgut reforçar el personal eventual al Ministeri 

d’Educació per donar compliment amb la normativa, 

que s’ha hagut de contractar personal eventual per 

obra o per servei i que això ha produït un increment 

important en aquest àmbit però el número de 

funcionaris i el número de personal de relació 

especial és inferior al juny del 2010 del que era al 

maig del 2009. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 
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Passem a l’apartat ... 

Sí, Sr. Amadeu Rossell per una repregunta. 

El Sr. Amadeu Rossell:  

Gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre va tot relacionat. La setmana passada 

varem rebre l’execució pressupostària i l’hem pogut 

llegir. Aquesta execució pressupostària va 

completament relacionada, ens diu que la despesa en 

salaris creix un 2,5%, per tant és conscient que les 

nòmines a finals de mes s’han de pagar? Govern és 

conscient que s’han de pagar les nòmines a finals de 

mes? 

El Sr. síndic general:  

Govern, Sr. ministre teniu la paraula si considereu 

que s’ha de respondre. 

El Sr. Pere López:  

Bé evidentment, Govern és conscient que s’ha de 

pagar la nòmina a final de mes i, per altra banda, 

insistir que el número de funcionaris és inferior al 

que hi havia al maig del 2009, que també ho és de 

manera molt important el personal de relació 

especial i que efectivament hi ha un increment del 

dos i escaig per cent d’un any respecte a l’altre. En 

principi una part és també per conceptes que poc 

tenen a veure amb la política de Govern, 

l’acumulació de triennis, l’acumulació d’altres 

conceptes, l’aplicació de conceptes que es van 

consolidar al maig – juny de l’any passat a nivell de 

l’aplicació del GADA i que per tant només van 

computar durant una sèrie de mesos l’any anterior i 

aquest any ha computat durant sis mesos però el 

número global de treballadors, de funcionaris, és 

inferior. Sí que tenim un increment, ho estic dient 

repetitivament a nivell del personal eventual al 

Ministeri d’Educació. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Rossell teniu la paraula. 

El Sr. Amadeu Rossell:  

Creu Govern o el ministre de Finances que és un 

bon indicador econòmic que l’únic àmbit laboral, 

encara que siguin eventuals o no, que augmenta el 

número d’assalariats és el de l’Administració, 

parapública, etc, tal com ha citat fa un moment? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Sr. Rossell, la pregunta inicial -i li llegiré per que 

trobo que ja fa dues vegades que ens estem 

allunyant- diu: “a quina categoria professional és 

troben assignats aquests nou 95 treballadors?”. Em 

sembla que ens hem allunyat bastant de la pregunta 

original. 

Si hi ha alguna altra repregunta? 

Passem, doncs, a la pregunta número 18.  

18. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada per la M.I. Sra. Olga 

Adellach Coma, consellera general del 

Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a la destinació de les dosis de 

vacunes per fer front a la grip A. 

Fou registrada amb el número 920 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Olga Adellach Coma. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach:  

Gràcies Sr. síndic. 

Una de les accions realitzades pel Govern d'Andorra 

per fer front a una pandèmia de grip pel virus A va 

ser l’adquisició de vacunes. 

És per tot això, que es pregunta a Govern quin ha 

estat el destí de les dosis de vacunes que no es van 

utilitzar durant el Pla d’actuació de la grip A?  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Adellach. 

Respon pel Govern la Sra. ministra. Teniu la 

paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Actualment disposem d’un estoc de 32.000 dosis de 

vacuna aljubada contra la grip A. Aquest estoc de 

vacuna i d’acord amb el Consell assessor de vacunes 

es reserven per si la temporada de grip del 2010-2011 

pogués aparèixer alguna situació epidemiològica que 

aconsellés una vacunació de la població no inclosa 

en els grups de risc als que s’adreça la campanya de 

vacunació estacional. Actualment disposem, les 

tenim situades a la farmàcia Roser Miró i tenim en el 

mes de setembre 32.000 dosis. 

Gràcies. 
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El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Per la rèplica, Sra. Adellach teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Gràcies Sra. ministra per la seva intervenció.  

La nostra pregunta ve en el sentit de que en la 

compareixença que va fer la llavors ministra de 

Salut, Benestar i Treball, Sra. Cristina Rodríguez, el 

passat 15 d’abril del 2010, a la Comissió Legislativa 

de Sanitat i Medi Ambient, sobre el balanç del Pla 

d’actuació per la grip A, hi van haver varies 

preguntes dels consellers generals membres de la 

Comissió, referents a si les vacunes de la grip A que 

en aquell moment estaven pendents d’arribar es 

podien aprofitar per una propera vacunació o quin 

seria el destí de les vacunes no emprades. 

La Directora del Departament de Salut Pública, la 

Sra. Margarida Coll, va respondre que desconeixien 

si les vacunes es podien aprofitar per una propera 

ocasió i que la OMS encara estava analitzant la 

situació. D’altra banda la Sra. Coll també ens va dir, 

que s’havien fet gestions prop de la OMS per veure si 

hi havia la possibilitat que aquestes vacunes fossin 

destinades a algun país que es trobés amb una 

situació pandèmica crítica i que hagués de fer front a 

una vacunació massiva de la seva població. 

A més, el 21 de maig d’aquest any, la Sra. Cristina 

Rodríguez, ens va fer saber, mitjançant una nota, que 

la Directora Regional de la OMS a Europa havia pres 

nota de la demanda de la Comissió de posar a 

disposició dosis de vacunes no utilitzades a països 

necessitats.  

Vist que encara no hem rebut resposta d’aquesta 

qüestió, hem fet la pregunta al Govern de quin ha 

estat el destí de les dosis de vacunes que no es van 

utilitzar durant el Pla d’actuació de la grip A. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Adellach. 

Per la dúplica, Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, en principi cal dir que la vacuna de la grip 

estacional d’aquest any ja inclou la cepa A-NH1 

amb la variant Califòrnia, vol dir que ja queda 

inclosa la variant de grip A de l’any passat en la 

vacunació d’aquest any. El que es va fer va ser 

renegociar amb l’empresa Glaxo-Smith & Kline que 

va ser la distribuïdora de les vacunes en les quals hi 

havia unes 44.000 dosis que ja es van rebre i de les 

74.000 restants que encara n’hi havia 37.200 que no 

serien enviades i que no s’havien de pagar i 37.000 

dosis que serien facturades i que en principi com 

varem dir que no les volíem rebre ells les destruirien 

des dels laboratoris. 

En aquests moments no tinc cap informació en la 

qual hi hagi un acord per utilitzar aquesta vacunació 

per que no tinc constància que s’estigui vacunant de 

forma massiva en cap país de grip A en aquests 

moments. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Hi ha alguna repregunta? 

Sra. Olga Adellach teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

La meva repregunta d’alguna manera ha quedat 

contestada però d’altra banda també li volia dir, 

doncs, que durant la mateixa compareixença, vostè 

ho ha dit ara també, se’ns va dir que s’estava 

negociant amb el laboratori on s’havien adquirit les 

vacunes per aconseguir reduir el nombre de vacunes 

que haurien d’arribar al país i per condonar una 

tercera part de les vacunes encomanades. Llavors, 

quin és el cost que s’ha estalviat el Govern, veient 

que vostè m’ha dit que d’alguna manera hi havia 

vacunes que no havien tingut d’arribar? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Adellach. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, en principi el que ens hem estalviat, per que 

amb el nou contracte que es va fer amb els 

laboratoris són de 260.400 euros. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Daniel Armengol teniu la paraula. 
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El Sr. Daniel Armengol:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

És més que res per aclarir un dubte.  

M’ha semblat entendre que tenim 32.000 vacunes 

estocades a la farmàcia Miró, que van anular 37.500 

vacunes de comanda amb lo qual es van estalviar 

264.000 euros, que se’n van destruir unes altres 

37.500 que devien tindre el mateix cost que varem 

pagar i que no es van poder utilitzar per acord amb el 

laboratori que les subministrava. Si les 32.000 que 

tenen estocades les poden fer servir per la campanya 

de vacunació 2010, per que van preferir distribuir-ne 

37.500, pagar-les, no rebre-les i utilitzar-les? O 

potser ho he entès malament? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Armengol. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Sí, ho ha entès malament.  

No es poden utilitzar per la campanya 2010-2011. La 

2010-2011 inclou entre vàries cepes, la cepa A 

aquesta de l’any passat, però inclou d’altres. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

La nova vacuna de la grip tradicional, segons estem 

entenen aquí, inclou la cepa A. La cepa A entenem, 

doncs, que és la que conté aquestes 32.000 vacunes 

de la grip A, que la pregunta original és: que en 

volen fer? Que en farem? Em sembla que la pregunta 

era la destinació de les dosis. On van aquestes 

32.000 dosis que estan estocades a la farmàcia Miró 

Sra. ministra? 

El Sr. síndic general:  

Sr. Joan Gabriel gràcies. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Bé, ja ho he dit en la meva primera intervenció. Es 

reserven per si en la temporada de grip del 2010-

2011 aparegués alguna situació epidemiològica per la 

qual haguéssim d’utilitzar aquestes vacunes, 

independentment de la vacunació estacional. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Jo confesso la meva ignorància dins del món de la 

medicina també però tot i així, si la vacuna 

tradicional la conté la cepa A hem d’entendre que 

s’està immunitzant d’aquest possible virus que no és 

pas culpa del Govern d’Andorra, d’haver fet una 

previsió com s’hauria d’haver fet en el seu moment, 

però no acabo d’entendre dins de la meva ignorància 

i perdoni però com a conseller m’agradaria tindre 

una explicació, suposo que les persones que ens 

escolten també, si ja conté la part de la protecció que 

ha de prevenir a no agafar aquesta possible infecció 

si torna, que en farem d’aquestes vacunes? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies, Sr. Joan Gabriel. 

Sra. ministra si voleu donar un aclariment 

complementari. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Bé, és que no les podem utilitzar per la campanya 

estacional, és que no, les hem de tenir en reserva per 

si pogués aparèixer alguna situació, és que no podem 

fer..., és en definitiva lo que han fet tots els països. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Alguna altra pregunta? 

Sra. Adellach. 

La Sra. Olga Adellach:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Sra. ministra, aquestes vacunes tenen data de 

caducitat? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Adellach. 

Sra. ministra. 
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La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Tots els medicament tenen data de caducitat i les 

vacunes, evidentment, també. A més bastant més 

curta. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Sra. Olga Adellach teniu la paraula. 

La Sra. Olga Adellach:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Per tant si hi hagués, esperem que no, una situació 

de pandèmia de la grip i en aquest cas de la grip A, 

aquestes vacunes fins a quin límit tenen de validesa? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Adellach. 

Sra. ministra teniu la paraula. 

La Sra. Sílvia Eloisa Bonet:  

Gràcies Sr. síndic. 

Doncs, fins al juny del 2011 disposaríem de 13.000 

dosis de vacunes de la grip A. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. ministra. 

Passem, doncs, a .... 

Sí. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Una darrera pregunta Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

No l’havia vist. 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Només, els contactes que s’haurien d’haver fet prop 

de la OMS per distribuir la resta de les vacunes que 

es poguessin aprofitar en altres països, realment s’han 

fet aquests contactes? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies, Sra. Gil. 

Sr. cap de Govern teniu la paraula. 

El Sr. Jaume Bartumeu:  

Ens informarem i li farem saber. En aquest moment 

no li podem contestar més ben dit, però fins on jo 

recordo em sembla que la OMS va dir que no ens 

podia acceptar més però li contestarem formalment. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. cap de Govern. 

Passem, doncs, a la pregunta número 19.  

19. Pregunta amb resposta oral del 

Govern presentada per la M.I. Sra. 

Montserrat Gil Torné, consellera 

general del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa la suspensió 

del mòdul de menors del Centre 

Penitenciari. 

Fou registrada amb el número 921 i s’ha publicat en 

el Butlletí número 52/2010 del 20 de setembre. 

Exposa la pregunta la Sra. Montserrat Gil Torné. 

Teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

La setmana passada el Govern va anunciar que el 

mòdul de menors del Centre Penitenciari, quedava 

en suspens per manca de personal. 

La pregunta que es dirigeix al Govern és: 

El Govern ha cercat mesures alternatives per poder 

posar en funcionament aquest nou recurs? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Respon pel Govern, Sr. Víctor Naudi teniu la 

paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

La resposta concreta a la pregunta és sí, el Govern 

durant el 2010 ha cercat mesures alternatives per la 

nova obertura del centre penitenciari de menors. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 
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Per la rèplica, Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, gràcies Sr. ministre. 

La veritat és que ha sigut molt concís i molt escuet, 

jo potser m’allargaré més i potser després li demanaré 

quines han sigut aquestes mesures. 

Sr. ministre, en la seva compareixença davant la 

Comissió Legislativa d’Interior en data 10 de juny, fa 

tant sols tres mesos i mig, vostè ens va fer una 

presentació dels quatre projectes en que el Ministeri 

d’Interior estava treballant. Projectes, tots quatre, 

entenem deuen ser els prioritaris del seu Ministeri en 

aquests moments. Un d’aquests projectes era el 

mòdul de menors del centre penitenciari, i dic era, 

per que ara per ara no sabem en quina situació es 

troba. Amb un pressupost inicial previst de 

2.045.870 euros, així ens va informar que la 

finalització del mateix estava prevista per finals del 

mes de juliol i que aquest mòdul era una extensió del 

mateix edifici on està ubicat el centre penitenciari 

actual. També ens va il·lustrar que amb aquesta obra 

es pretenia crear una separació lògica de les zones 

entre si i alhora permetre una millor atenció al 

menor, als menors i a les seves famílies. Pocs mesos 

després, concretament el passat 15 de setembre, el 

portaveu de Govern alhora secretari d’Estat 

d’Interior i per més inri responsable de la taula de la 

funció pública informà als mitjans de comunicació 

que el mòdul de menors queda en suspens per manca 

de personal i que ara per ara no hi ha una data 

prevista per la seva obertura. El responsable de 

coordinar la taula de funció pública no sap cercar 

una solució per donar cobertura a les necessitats 

d’un dels serveis que consideraven com a prioritaris 

dins de les poques línies polítiques del Ministeri 

d’Interior.  

Miri Sr. ministre, m’he informat, he cercat la Llei del 

Cos Penitenciari del març del 2007, i a l’article 31, i 

el llegiré per que tothom l’entengui i per si tothom 

entenem el mateix parla del principi de mobilitat:  

“L’àmbit de la prestació del servei dels membres del 

Cos Penitenciari, dins de l’ocupació d’una plaça del 

lloc de treball corresponent, és el de tot el Cos 

Penitenciari. A aquest efecte, els és aplicable, en 

benefici del servei, el principi general de mobilitat. 

El principi general de mobilitat implica que el 

superior jeràrquic pot encomanar als membres del 

Cos Penitenciari qualsevol de les funcions 

corresponents als llocs de treball que s’integren en la 

mateixa ocupació professional tipus de la plaça que 

ocupen.”. 

I l’article 32 parla de les funcions especials i del 

trasllat de lloc de treball: 

“Els membres del Cos Penitenciari poden 

desenvolupar, de forma parcial o permanent, altres 

funcions, fora de les funcions penitenciàries pròpies 

del seu lloc de treball habitual, que per les seves 

característiques puguin considerar-se especialitats.”. 

Per tant, el mateix secretari d’Estat anunciava que la 

necessitat de posar en funcionament aquest centre 

de menors no era urgent en aquell moment, 

repeteixo no era urgent, al mes de juny si que ho era. 

Hem passat en pocs mesos d’assistir a la presentació 

d’un projecte prioritari del Ministeri del Govern a 

veure’l defenestrat i qualificat com no urgent, per 

tant no prioritari. Si hem permeten la ironia i d’això 

se’n diu una bona planificació total i absoluta i una 

extrema sensibilitat per les necessitats estructurals 

del país. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Per la dúplica, Sr. Victor Naudi teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, el centre de menors en aquests moments no és 

prioritari per la senzilla raó de que en aquests 

moments no hi han menors interns al centre i durant 

els darrers anys únicament n’hi ha hagut dos, més 

concretament a partir del 2007 i com molt bé 

hauríeu de saber, gràcies a l’indult dels senyors 

coprínceps aquests menors no s’hi troben. Si 

remuntem més enllà, des de fa més de 9 anys 

únicament hi han hagut aquests, en règim intern hi 

han hagut només dos menors.  

Per altra banda hem diu el principi de mobilitat del 

Centre Penitenciari però hauríeu de saber, suposo 

que ho sap, que per disposar de personal ben 

preparat cal una formació que coma mínim és de tres 

mesos i per anar bé encara més llarga però no 

solament això sinó, aquest projecte del mòdul de 

menors, que és un projecte que darrerament ha estat 

acabat però no està equipat encara, respon a un 

projecte que venia del Govern anterior, com molt bé 

ha de saber, i aquest projecte, aquesta construcció 

que podem dir que està dintre de les dificultats de 

l’indret i de les dificultats de l’edifici, que era un 

edifici existent ha quedat força bé. Però bé, el 

Govern anterior va apostar per aquesta construcció 

però no va preveure la preparació d’aquest personal, 

així ho indica un estudi que hi ha del 2006 en el que 

es va abandonar, que va quedat deixat de banda per 
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paral·lelament preparar aquest personal i persones 

qualificades. Per posar en funcionament aquest 

centre de menors en les condicions òptimes caldria 

un mínim, i dic bé un mínim, d’onze persones entre 

agents penitenciaris, educadors socials, mestres, 

psicòleg i administratius i per tant tenint en compte 

de que no hi ha una necessitat urgent, tenint en 

compte que el nostre pressupost per l’any vinent 

preveu una contractació zero i la mobilitat de que 

vostè parla és molt difícil amb l’actual Llei de la 

Funció Pública de dur terme. Per altra banda, 

sospesat tot això i tornant a la pregunta inicial, 

tenim un seguit de mesures alternatives que són, si 

vol les citaré, que hem estat treballant amb el 

personal actual, s’han estat realitzant darrerament en 

aquest menors que teníem tota una sèrie de 

condicions especials pel que fa al règim de visites, 

assistència psicològica i social per part de l’equip 

tècnic de l’àrea de menors dos dies a la setmana, 

assistència mèdica, dentista i psiquiàtrica sempre que 

sigui necessari, educació formal impartida pel centre 

d’educació bàsica d’adults, la participació en tallers 

de manualitats i activitats esportives i d’oci propis 

del centre i la col·laboració de la Creu Roja 

Andorrana en formacions i tallers varis. En el cas 

concret de menors que gaudeixen d’un règim obert 

se’ls permet sortir per realitzar activitats 

terapèutiques i laborals. A més a més, continua 

vigent un conveni que hi havia amb dos centres 

especialitzats terapèutics, aquí a Catalunya, i si fes 

falta i hi hagués aquesta necessitat de poder 

traslladar algun menors sempre hi hauria aquesta 

possibilitat. Aquestes són en resum les mesures 

alternatives a les que feia referència. 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Passem, doncs, a l’apartat de repreguntes.  

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Per tant, si no ho he entès malament Sr. ministre, si 

ara per exemple tinguéssim tres menors per ingressar 

en aquest centre, en aquest mòdul de menors no 

podrien ingressar. Se’ls tornaria a derivar fora 

d’Andorra o bé s’intentaria planificar amb els serveis 

o amb les alternatives que vostè ha notificat en 

aquests moment. Ho he entès bé? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

No, no ho ha entès bé. 

Si hi haguessin dos menors o tres fins i tot 

actualment els podríem acollir en les condicions en 

les que es trobaven els dos menors que ara no s’hi 

troben amb tot aquest seguit de mesures i de 

seguiment que se’ls hi fa. En cas de que fossin casos 

més delicats o als que calgués prestar una particular 

atenció, sempre amb acord dels pares i per iniciativa 

o amb l’acord judicial se’ls podrien traslladar a 

aquests dos centres especialitzats que dèiem de 

Catalunya que tenen uns equipaments que van molt 

més enllà per fer una terapèutica apropiada en casos 

difícils.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Hi ha alguna altra pregunta?  

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Sí, gràcies Sr. síndic. 

Jo tornaré a insistir en el principi, en l’aplicació del 

principi de mobilitat del personal. Sincerament crec, 

conec el personal del Centre Penitenciari, el Cos del 

Centre Penitenciari, els hi tinc un gran respecte i 

penso que el treball que estan duent a terme és 

exemplar. Diré quatre dades molt ràpides per entrar 

en la repregunta i és que en aquests moment trobem 

que tenim una plantilla de 64 persones 

aproximadament, més el cos administratiu, per 37 

interns. No sé si m’equivoco amb les dades. Per tant, 

vostè creu que plantejant, amb un diàleg raonable i 

proper, una millor planificació amb aquests recursos 

existents no es podria arribar a reorganitzar a nivell 

administratiu tot el centre del mòdul de menors amb 

els treballadors actuals? 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

En els moments actuals no hi ha, repeteixo, aquesta 

necessitat per que és que no hi ha cap menor al 

centre. 

Gràcies Sr. síndic. 



Sessió ordinària del dia 29 de setembre del 2010 Núm. 14/2010 Diari Oficial del Consell General 

56 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Sí, Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

Gràcies Sr. síndic. 

Jo únicament ho demanava en el cas de que 

realment hi fossin aquests menors, per que ens 

estalviéssim com a mínim de derivar-los fora 

d’Andorra ja que ja tenim el centre de menors casi 

bé, o jo diria totalment equipat. Per tant podríem 

assumir aquests menors amb una reorganització 

interna amb la plantilla actual del Centre 

Penitenciari i ho dic per que al Centre Penitenciari 

depèn del mateix departament, el mòdul de menors 

perdó depèn del mateix departament i fins i tot de la 

mateixa institució penitenciària, per tant, els canvis 

a nivell intern de mobilitat no serien gens conflictius. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sra. Gil. 

Sr. ministre. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Crec que li he respost amb anterioritat. Si hi 

haguessin pocs menors, dos, tres, fins i tot quatre, 

evidentment amb les mesures que tenim i amb la 

reorganització evidentment que hi podem fer front, 

per això hem pres aquesta decisió. Si fossin casos més 

conflictius o que la decisió judicial així ho consellés 

els podríem traslladar, és a dir, tenim una doble 

seguretat. Aquesta és la situació avui dia. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Sra. Gil teniu la paraula. 

La Sra. Montserrat Gil:  

És la última repregunta que faig.  

Per tant, si no fossin tant conflictius els podríem 

assumir actualment al centre de menors? 

El Sr. síndic general:  

Sr. ministre. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Crec que he respost clarament en l’anterior resposta. 

El Sr. síndic general:  

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, a més a més hem afegit algo més nou, que també 

tenim un Govern que no vol tenir previsió.  

Si la formació dura tres mesos, i deu me’n guardi 

d’insinuar lo que diré ara que volem que aquest 

centre tingui clients, tan de bo no en pugui tindre 

mai cap, això voldria dir que la bona salut del país 

funciona i els altres programes també socials del país 

estan en plena força i en plena empenta. Però es clar, 

si en tinguéssim encara que no volguéssim, i 

necessitem tres mesos per formar el personal que és 

primer, on començarem o no el començarem, o no el 

farem servir mai. La intenció de Govern és poder 

formar com a mínim ara, doncs, que també gràcies a 

l’indult i gràcies segurament a les bones conductes 

socials tenim pocs clients, poca gent, pocs assistents, 

dins del Centre Penitenciari, no creu que és un bon 

moment per poder formar el personal ja que dura 

tres mesos? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sr. ministre. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, a nivell del que és la formació hauria de dir, 

tenint en compte lo que ha dit el senyor conseller de 

les previsions, evidentment que aquest Govern té 

previsions, cosa que l’anterior Govern no havia fet 

en el seu dia, per que sí que es va preocupar de fer 

una gran infraestructura i a nivell del que és les 

contractacions de personal en el seu dia i anar a 

impartir aquestes especialitzacions no es va 

preocupar. Avui dia tenim aquest dèficit que, 

evidentment, gràcies a les formacions que estem 

duent a terme, per que és una de les nostres 

prioritats, formar el personal del Centre a nivell de 

les diferents especialitzacions en matèria de 

seguretat, en socorrisme, totes les diferents 

formacions que són implícites del seu Cos, aquest 

Govern sí que està treballant en això dintre dels 

recursos que tenim avui dia. 

Moltes gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Moltes gràcies Sr. síndic. 

Sr. ministre lamento que una vegada més demostra 

que no té previsió. Ara anant-se a dir que el Govern 

anterior no va tenir la previsió per formar a la gent 

per avui, és clar d’això ja fa un any i mig, deu ni do, 

fins aquí podríem arribar però té previst Govern o 

creu Govern necessari abans, i esperem, torno a 

insistir que no haguem de tenir cap menors en 

aquest centre d’acollida, de formar a les persones que 

avui tenen temps de fer-ho i la llei li permet? Té la 

intenció Govern de fer política preventiva o 

continuarà explicant-me lo que havien fet els 

lliberals durant 10 anys? 

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. Gabriel. 

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, li repetiré lo que he dit abans. Crec que no m’ha 

entès o no ha escoltat. Aquest Govern amb els 

recursos actuals, amb el recursos disponibles està 

apostant per una formació, està fent font amb els 

recursos disponibles a ..., creu i aposta clarament per 

una política de prevenció, evidentment i vostè ho ha 

dit també, que millor que no tinguem cap cas i que 

aquesta població de reclusos no ens creixi, tan de bo, 

i per tant, per que no creixi apostem clarament per 

treballar conjuntament amb els altres ministeris, amb 

el Ministeri d’Educació varem llançar un Pla de 

prevenció de polítiques contra delictives, també 

estem treballant amb el SAAS i l’UCA per evitar 

que els joves puguin delinquir i conjuntament amb 

els organismes com amb la Creu Roja i els Comuns, 

evidentment, estem treballant per educar, per fer 

passar el missatge per tal de que el jovent eviti de 

caure, malauradament, en aquests fets de 

delinqüència.  

Gràcies Sr. síndic. 

El Sr. síndic general:  

Gràcies Sr. ministre. 

Hi ha dues paraules demanades. Demanaria de posar 

preguntes si realment s’aporta alguna cosa més per 

que fa estona que estem donant el tom al mateix 

tema.  

Sra. Mandicó teniu la paraula. 

La Sra. Celina Mandicó:  

Jo li demanaria Sr. ministre, davant d’aquesta 

situació que està explicant que pensa fer amb 

aquestes instal·lacions? 

El Sr. síndic general:  

Sr. ministre teniu la paraula. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Bé, aquest és un projecte que com bé s’ha dit abans 

es va començar fa un any i mig, darrerament ho 

vareu poder veure a la premsa, varem assistir 

juntament amb el ministre d’Ordenament Territorial 

al seguiment de les obres. Aquesta obra està 

pràcticament acabada a manca de revisions i fer la 

recepció provisional, queda una segona fase que és 

l’equipament de mobiliari, evidentment, com no hi 

ha una urgència ara per ara però si que caldrà 

equipar, que de moment no està equipat per que està 

seguint el calendari establert que provenia de la 

licitació de l’obra i el dia que estigui equipat, 

progressivament i en funció de les necessitats es 

posarà en funcionament, torno a dir, tan de bo no el 

tinguem que posar en funcionament, però si que 

estarem preparats per poder assumir aquestes 

eventualitats. 

Gràcies. 

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

Sr. Joan Gabriel teniu la paraula. 

El Sr. Joan Gabriel:  

Gràcies Sr. síndic. 

En forma de repregunta Sr. ministre, el sento molt 

bé, per pavellons no em quedo gràcies, la naturalesa i 

la meva família, els meus pares en aquest cas s’hi van 

esforçar per que tingués aquesta gran capacitat 

auditiva, tot i així també l’escolto però el que no 

escolto és la resposta al que li demano. Li faré tant 

simple per que el Sr. síndic no em renyi, i tindria raó, 

i no es ser repetitiu si no diu res, doncs, entendré que 

no tenen interès per fer formació per tenir aquest 

mòdul a punt per si mai hi hagués algun cas. 

Gràcies Sr. síndic. 
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El Sr. síndic general:  

Sr. ministre. 

El Sr. Víctor Naudi:  

Gràcies Sr. síndic. 

Recordaré que nosaltres apostem des del principi per 

la formació, no solament per aquest Cos sinó per tots 

els cossos especials i de forma continuada dins dels 

mitjans disponibles treballem per fer la formació cada 

vegada amb més especialització.  

El Sr. síndic general: 

Gràcies Sr. ministre. 

No hi ha cap més repregunta?  

Doncs, s’aixeca la sessió. 

(Són les 20.30h) 
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Llistat de preguntes al Govern amb resposta oral 

disponibles per a la sessió del dia 29 de setembre del 

2010 

1. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Roser Bastida Areny, 

consellera general del Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 28 de setembre del 2010, relativa al comiat 

de la directora artística del Cor Nacional dels Petits 

Cantors d'Andorra, (Reg. Núm. 953). 

2. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Joan Gabriel Estany, president del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 28 de setembre del 2010, relativa 

a les accions que tenen previst prendre per pal·liar la pèrdua 

econòmica que s'està creant pel tancament dels diumenges a 

la tarda, (Reg. Núm. 954). 

3. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern 

presentada per la M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, 

consellera general del Grup Parlamentari Reformista, per 

escrit de data 28 de setembre del 2010, relativa al 

cessament del director general del Servei Andorrà 

d'Atenció Sanitària, (Reg. Núm. 955). 

4. Pregunta urgent amb resposta oral del Govern presentada 

pel M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 28 de 

setembre del 2010, relativa a la baixada del rating en cas 

de la no aprovació de la reforma fiscal, (Reg. Núm. 956). 

5. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a unes adjudicacions a 

l'empresa Hummanova, (Reg. Núm. 914). 

6. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. I. Sr. 

Eusebi Nomen Calvet, president del Grup Parlamentari Andorra 

pel Canvi, per escrit de data 20 de setembre del 2010, relativa a 

l'existència d'alguna relació personal o professional entre el Sr. 

Miquel Clua i el Partit Socialdemòcrata o el Sr. Jaume 

Bartumeu, (Reg. Núm. 914). 

7. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. 

I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a una adjudicació directa a 

Hummanova de 15.340 euros, (Reg. Núm. 914). 

8. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a l'adjudicació directa d'una 

feina a Hummanova, (Reg. Núm. 914). 

9. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. 

I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup Parlamentari 

Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de setembre del 

2010, relativa a quina és la utilització d'un avenç de fons de 

292.240 euros del mes de maig del 2010, (Reg. Núm. 914). 

10. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa al nomenament definitiu 

com a funcionari del Govern del Sr. Alexandre 

Cucurella Rossell, (Reg. Núm. 914). 

11. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. I. 

Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup Parlamentari 

Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de setembre del 2010, 

relativa a si el Sr. Alexandre Cucurella Rossell ha conclòs 

satisfactòriament el període de proves, (Reg. Núm. 914). 

12. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Eusebi Nomen Calvet, president del Grup 

Parlamentari Andorra pel Canvi, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa al ministre que va signar el 

comunicat del Sr. Alexandre Cucurella al qual s'exposa 

que ha conclòs satisfactòriament el període de prova i 

qui va fer l'informe i en quina data, (Reg. Núm. 914). 

13. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. I. Sr. 

Jaume Serra Serra, conseller general del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 20 de setembre del 2010, relativa a la 

tramesa dels projectes de llei de creació de diferents col·legis 

professionals, (Reg. Núm. 915). 

14. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. 

I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas, conseller general del Grup 

Parlamentari Reformista, per escrit de data 20 de setembre 

del 2010, relativa a una "enquesta dins de l'Administració 

que revela que hi ha moltes corrupteles", (Reg. Núm. 916). 

15. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel M. I. 

Sr. Joan Gabriel Estany, president del Grup Parlamentari 

Reformista, per escrit de data 20 de setembre del 2010, relativa 

a les manifestacions pel tancament dels comerços els 

diumenges a la tarda, (Reg. Núm. 917). 

16. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 

la M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, consellera general del 

Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa al desenvolupament del Pla 

estratègic de salut, (Reg. Núm. 918). 

17. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada pel 

M. I. Sr. Amadeu Rossell Tarradellas, conseller general del 

Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a la categoria professional dels 

nous treballadors de l'Administració, (Reg. Núm. 919). 

18. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 

la M. I. Sra. Olga Adellach Coma, consellera general del 

Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a la destinació de les dosis de 

vacunes per fer front a la grip A, (Reg. 920). 

19. Pregunta amb resposta oral del Govern presentada per 

la M. I. Sra. Montserrat Gil Torné, consellera general del 

Grup Parlamentari Reformista, per escrit de data 20 de 

setembre del 2010, relativa a la suspensió del mòdul de 

menors del Centre Penitenciari, (Reg. Núm. 921).
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